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Tajemství Ježíšovy moci 
podle Marka
aneb Kdo před kým vlastně padne na kolena?

Markovo evangelium považují badatelé za vůbec nejstarší ze čtyř kano-

nických zpráv o Ježíšově životě. Tehdejší učence popouzelo svou hrubostí 

a neotesaností, jiní naopak tuto stylistickou neokázalost přičítali na vrub 

autenticitě dochované tradice. Marek je z jedné strany plný gradovaného 

napětí, zvratů a konfliktů, na druhou stranu pak je velmi stručný – 

s minimem popisů a vysvětlivek.

Marek je dramatik. Spoře vykresluje scénu za scénou jako perlový náhr-

delník propojený nepochopitelnou, ba stále šokující postavou skrytého 

mesiáše, přičemž centrem činí dialog – Božího a lidského. Provází tak 

čtenáře cestou plnou houštin a úskalí, kde postupně odbourává jeho lidská 

očekávání a otevírá pro něj skutečnou hloubku a sílu Božího království. 

Ukazuje mu pravou povahu Ježíšovy proměňující moci.

Doporučená literatura: 

Timothy Keller: Králův kříž. Biblion, Praha 2012
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Libor Duchek               Libor Duchek               
Ježíšovo volání
Marek 1,14-15

Když byl Jan uvězněn, přišel Ježíš do Galileje a kázal Boží evangelium: 
„Naplnil se čas a přiblížilo se království Boží. Čiňte pokání a věřte 
evangeliu.“

18. září18. září
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Milí bratři, milé sestry, je mi ctí zahájit náš podzimní cyklus Tajemství 

Ježíšovy moci podle Marka, a sice hned první kapitolou, kde v samém 

začátku evangelia můžeme zaslechnout Ježíšův hlas: „Naplnil se čas 

a přiblížilo se království Boží. Čiňte pokání a věřte evangeliu!“ 

Co to je vlastně za slova? V podstatě se jedná o úvodní titulek, jakýsi návod, 

jak tomu všemu máme rozumět – tedy tomu, co všechno bude následovat.  

A konečně i tomu, v čem právě jsme – proč tady zrovna dnes sedíme. Ostatně 

komu z nás by se nehodilo pár hodin spánku navíc? Ne, my jsme zde. Proč? 

Protože jsme slyšeli tato slova, toto volání. A nejenom že jsem je slyšeli, ale 

uvěřili jsme jim. Jedná se totiž o slova nového krále – nikoliv tedy Karla III. 

Ten říkal něco, jako že hodlá pokračovat v práci své matky. Ježíš se podle 

všeho ke své matce nijak zvlášť nehlásí – naopak přichází s něčím novým, 

s jakýmsi programovým prohlášením. Pojďme se na něj podívat blíže.

K É R Y G M A

Když otevřeme Bibli, nalistujeme Markovo evangelium, nejsou Ježíšova 

slova to první, co Marek píše. První, kdo tam promlouvá je překvapivě Iza-

jáš…, který je mrtvý už dobrých 700 let. Ano, slyšíme proroctví, které čekalo 

na své naplnění sedm století. Ústy Izajášovými je Jan Křtitel – podle Mar-

kova líčení velmi známá, svérázná figura. Mluví se o něm jako o posledním 

starozákonním prorokovi a svými rysy připomíná Eliáše. Tahle podoba není 

vůbec náhodná. Eliáš je nejslavnější starozákonní divo tvůrce: v podstatě 

vymyslel hrnečku vař – nekonečnou zásobu mouky a oleje, zapálil třikrát 

prolitou hranici, vzkřísil mrtvého, a především byl vzat do nebes v ohnivém 

vozu.  Od Eliáše však nejeden Izraelita očekával ještě jeden kousek, ten nej-

větší – a sice, že se vrátí. Právě Jana Křtitele měli za navrátivšího se Eliáše, 

který se měl objevit na konci časů, když se čas naplní. A  kdo zná dobře 

Eliášo vu historii, ví i o jeho učedníkovi – Elíšovi, jehož poslední přání 

zdaleka nepatřilo k nejskromnějším. Žádal totiž po svém učiteli, aby na něm 

spočinul dvojnásobek Božího Ducha. Víme, že byl vyslyšen.  

Jan Křtitel byl také mocný prorok, měl neomylné oko a neoblomný smysl 

pro spravedlnost – ne tu lidskou, ale tu Boží. Byl Hospodinovým nástro-

jem. Jeho slova na počátku Markova evangelia jsou jakýmsi prologem, 

oslo vením posluchačů ve chvíli, kdy opona je ještě stažená a technici vzadu 

ladí poslední detaily scény. On přichází jako svědek z bojiště, nenese meč, 

ani na jeho těle nejsou patrny šrámy z bitvy, ale má na sobě tu velbloudí 

kůži a divoký pohled. „Eliáš!“ řekne si židovský chlapec, který na něj fas-

cinovaně hledí. „Tak se to skutečně stalo! Vrátil se.“ „Po 900 letech,“ dodá 

tiše jeho děd. „Tisíc let je ve tvých očích jako včerejšek, jenž minul, jako 

jedna noční hlídka.“ (Žalm 90)

Ale stejně jako po Eliášovi nastupuje mocnější Elíša, tak po Janu Křtiteli 

nastupuje mocnější Ježíš. Opona se na chvíli dokonale rozevře a ani nej-

zadnější kulisa nezastírá divákovi zrak. Z nebes je dosvědčována moc 

a význam tohoto nového muže. Je to Syn Boží! A tento příběh bude o něm. 

Nyní jsme prohlédli, ale na chvíli, na dobu noční hlídky, se nám vše zase 

trochu zastře. Ježíš se na rozdíl od jiných evangelií u Marka vůbec neob-

jevuje jako dítě a o jeho početí Marek zarytě mlčí. Objevuje se zde jako do-

spělý muž, cca třicetiletý. Opouští své civilní zaměstnání – tesařinu, jak 

se říká, pověsil na hřebík. Stojí u Jordánu s prázdnýma rukama, nemá ani 

hoblík ani sekeru a nikde nečteme, že by se byť na chvíli ke svému řemeslu 

vrátil. Nastoupil totiž cestu, kam si člověk v podstatě ani nic brát nemůže – 

nastoupil cestu kříže. Proto nemá hoblík, ale nemá ani meč, nemá měšec, 
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Snad každá nová vláda začíná svou činnost horečnou tvorbou nových 

zákonů, rušením či přepisováním starých. Pokud nejde ve šlépějích své 

matky jako třeba Karel III., chce svým voličům dokázat, že oni ten šílený 

stav, ve kterém se nyní nacházíme, změní. Volby v ČR jsou tak často, že pro 

méně politicky angažované bývá obtížné vůbec zaznamenat, že vláda, které 

končí mandát, nás přivedla do šíleného, rozumějme nadále neudržitel-

ného, stavu. Nechci zde bagatelizovat přešlapy vlády, ať té současné, či 

minulé, nemluvě o vládě přicházející. Ale na to, zda se se svým životem, 

s lidmi, s nimž se denně vídám, cítím spokojený či nikoliv, naštěstí žádná 

vláda za posledních třicet let neměla až takový vliv.

Totiž to programové prohlášení, se kterým přichází Kristus, je především 

jedna dobrá zpráva, a sice že nejsme odkázání na toho, kdo zrovna sedí 

u vesla, kdo zrovna drží žezlo, kdo právě získal mandát. Nemusíme skládat 

naději v člověka. Dobrou zprávou je, že Bůh přišel s novou cestou, jak se 

k němu dostat. Dobrou zprávou je, že jeho náruč je mnohem otevřenější, 

než se kdo nadál. A především dobrou zprávou je to, že přišel ten, komu 

náleží skutečná moc a čest. 

Nyní se začnou klepat ti, co roky překračovali právo utištěných. Co tlous-

tli a bohatli na majetku, který jim nenáležel. Dobrou zprávou je to, že 

každá slza bude usušena, každá hořkost uzdravena. Dobrou zprávou je, že 

přichází spravedlnost.

P A R A K L É Z E

Tedy – máme věřit evangeliu. Neházet flintu do žita, jak se říká, ale mít 

naději. Teď by to mohlo vyznít, že se můžeme po dnešní bohoslužbě zase 

nemá hůl, nemá, kde by hlavu složil.  Vším potřebným ho zaopatří ten, 

který ho volá – jeho nebeský Otec. I Jan Křtitel svou roli splnil a ze scény 

odchází. Ohlásil Kristův příchod a skrze jeho oči jsme na malý moment 

mohli vidět Ježíšův pravý význam.

Nyní, očištěn vodami Jordánu, zocelen a znovuzrozen pouští, vychází 

Nazaretský tesař zvěstovat, proč vlastně přišel na svět. „Naplnil se čas 

a přiblížilo se království Boží. Čiňte pokání a věřte evangeliu!“

D I D A S K A L I A

Co s tím? Jak tomu máme rozumět? Máme si kleknout či lehnout před 

jeho autoritou? Jako malý jsem hrával s kamarády z Černošic takovou hru, 

Dračí doupě se to jmenovalo. A našeho Pána jeskyně jednou napadlo, že by 

naše smyšlené postavy, válečník, kouzelník apod., mohly vyznávat určitá 

náboženství a díky tomu mít takové kulturní pozadí, druhou příběhovou 

linii – background story. Nevím, jak dlouho to promýšlel, ale nakonec došel 

k jednoduchému řešení. Nechtěl přebírat existující náboženské představy, 

aby nikoho nepřivedl do úzkých, ale inspiroval se desaterem. Pro každé jed-

no náboženství, ze kterých jsme si mohli vybrat, vymyslel deset přikázání, 

která, když je budeme dodržovat, nám nakloní příslušné božstvo. Samozřej-

mě zase rozezlí boha jiného náboženství. Ale člověk, půlčík, elf či barbar 

prostě nemůže mít vše. Co si vzpomínám, byly v tom desateru nějaké povin-

né oběti, zakázaná jídla, zakázané předměty, pravidelné modlitby, sem tam 

nějaká pouť k posvátnému místu. Princip byl prostý: Dodržuj a pak žádej! 

Můj kamarád přes svůj útlý věk vystihl podstatu nejednoho polyteistického 

náboženství. Kristus s ničím takovým nepřichází. 
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jinak Kaifáš. Osud některých se již uzavřel. Někteří ještě bojují. Za ty nez-

bývá než se modlit.

Z Á V Ě R

Dobře tedy, nemáme jen sedět v gaučích. Máme se modlit. S tím většina 

z nás problém nemá. Církev po celém světě se denně modlí za ztracené 

a hledající. To však mnohdy nestačí. Ježíš také nezůstal u Jordánu, ale šel 

tam, kde jsou lidé. Ti, kteří uvěřili, kteří se nechali proměnit, pak šli v jeho 

cestách. Sami se stali světlem, které zvěstovali ostatním. Zvěstovali jim 

dobrou zprávu, že je možné se vrátit k Bohu – opustit své hříchy. Že pokání 

bude vyslyšeno. Že je mezi námi Král, který buduje své království a jeho 

stavebními kameny jsme my sami. Amen.

rozjet do svých domovů, uvelebit se ve svých gaučích a čekat, až si to nový 

král srovná se všemi těmi přestupníky a pokrytci. Není to tak jednoduché. 

Kouzlo Jana Křtitele mělo tu moc, že jakožto hlas volající na poušti oslovil 

desítky a stovky lidí, kteří se domnívali, že je Bůh již dávno zavrhnul a že 

pro ně už není cesty zpět. Ježíš si uvědomoval, že to nestačí, že nestačí volat 

z pouště, a proto nestřídá Jana Křtitele u Jordánu. Ne, Ježíš vyráží za lidmi, 

aby s nimi mluvil, aby je uzdravoval a sytil je. Přichází, aby jim odpouštěl 

hříchy, aby jim nabídl přijetí a pochopení. Zároveň však všude, kde je, ne-

kompromisně demaskuje náboženské pokrytectví a násilí skrývající se za 

maskou spravedlnosti. 

M Y S T A G O G I E

Řekneme si tedy, výborně – to je král, na kterého stálo za to čekat skoro 

1000 let. Rádi si o tom přečteme, poslechneme si nějaké to vyprávění, 

připijeme na jeho zdraví. „Ať žije král!“ Nicméně, bratři a sestry, čtěme 

Marka podrobně. Ježíš není běžný osamělý superhrdina, který má problém 

dát dohromady svou tajnou identitu a osobní život. Ježíš nechytá padající 

dívku v nesnázích, jeho laserové oči neroztříští kámen na Lazarově hrobce 

za potlesku davů. Nesejme pak někde v koutě masku a nedělá, že je jeden 

z nás obyčejných smrtelníků. Ne, jakmile někomu vstoupí do života, jeho 

život už není nikdy stejný. Setkání s Ježíšem je jako oheň – buď tě spálí, 

nebo zapálí. Nikoho však nenechá chladným. Zapálil mnohé a věřím, že 

mnozí takoví sedí zde mezi námi. Ale jsou i takoví, kteří ho odmítli – tuši-

li, o koho jde, pocítili jeho zvláštní moc, ale nechtěli se nechat proměnit, 

nechtěli se nechat zapálit. Proč? Protože se báli? Protože byli spokojení tak, 

jak jsou? Protože by ta změna byla příliš bolestná? Nevím. Každý to měl asi 

trochu jinak. Jinak to měl smutný mládenec, jinak to měl Jidáš, jinak Pilát, 



14 15

Kazatel Církve bratrské, místopředseda Rady CB,
administrátor Sboru CB v Praze 1, 
člen Vězeňské duchovenské péče

Bronislav Matulík               Bronislav Matulík               
25. září25. září Ježíšovy zázraky

Marek 2,1-12

Když se po několika dnech vrátil do Kafarnaum, proslechlo se, že 
je doma. Sešlo se tolik lidí, že už ani přede dveřmi nebylo k hnutí. 
A mluvil k nim.

Tu k němu přišli s ochrnutým; čtyři ho nesli. Protože se pro zástup 
nemohli k němu dostat, odkryli střechu tam, kde byl Ježíš, prorazili 
otvor a spustili dolů nosítka, na kterých ochrnutý ležel.

Když Ježíš viděl jejich víru, řekl ochrnutému: „Synu, odpouštějí se ti 
hříchy.“

Seděli tam někteří ze zákoníků a v duchu uvažovali: „Co to ten člověk 
říká? Rouhá se! Kdo jiný může odpouštět hříchy než Bůh?“

Ježíš hned svým duchem poznal, o čem přemýšlejí, a řekl jim: „Jak 
to, že tak uvažujete? Je snadnější říci ochrnutému: ‚Odpouštějí se 
ti hříchy,‘ anebo říci: ‚Vstaň, vezmi své lože a choď?‘ Abyste však 
věděli, že Syn člověka má moc na zemi odpouštět hříchy“ – řekne 
ochrnutému: „Pravím ti, vstaň, vezmi své lože a jdi domů!“

On vstal, vzal hned své lože a vyšel před očima všech, takže všichni 
žasli a chválili Boha: „Něco takového jsme ještě nikdy neviděli.“
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Ú V O D

Něco takového jsme ještě nikdy neviděli. 

Už jste někdy viděli zázraky? Účastníci kafarnaumského shromáždění 

ano, ale uzdravení ochrnutého, to ještě nikdy. Byli svědky, jak Ježíš uzdra-

vil tchyni apoštola Petra z horečky a jak poté vyléčil mnoho dalších lidí 

z všelijakých neduhů, ale postavit na nohy ochrnutého, to tu ještě nebylo. 

Jenomže to nebylo ani zdaleka všechno, náš příběh je plný zázraků!

Lidé jsou odjakživa citliví na mimořádné události mimo řád běžného živo-

ta, ale přitom si nevšimnou zázraků, které se dějí kolem nich v přírodě 

i v nich samotných prakticky denně. 

Už jenom to, že jsme zdraví, že v našem těle funguje výměna látková a že 

máme zdravý rozum i psychiku, že nám správně a v pravý čas v krvi kolují 

hormony a že se nám např. v těle nezbláznila jedna jediná krevní buňka 

a nerozpoutala rakovinu. Zázrak je samozřejmě už od počátku v tom, když 

se všechny chromozómy v těle matky při spojení vajíčka se spermií správně 

naskládají a narodí se zdravé dítě – což se, světe div se(!), většinou stane. 

Celý svět je plný zázraků v řádu stvoření, ale když se onen řád poruší, což se 

žel někdy stává, vlastně teprve tehdy čekáme na zázraky mimořádné. To se 

přirozeně týká i nás lidí věřících v Krista, kteří pravidelně chodíme do kostela. 

Takže se pohodlně usaďte a sledujte divy, zázraky a znamení, která se dějí 

ve shromáždění, kde Ježíš je přítomen jako kdysi v evangeliu. Začíná to už 

tím, že jsme vůbec přišli… 

L I D É  P Ř I Š L I  N A  K Á Z Á N Í 

Sešlo se tolik lidí, že už ani přede dveřmi nebylo k hnutí. A mluvil k nim. 

Františkán Richard Rohr nás v knížce Číst Bibli jako Ježíš učí, že Bible je 

duchovní literatura, a tak ji máme také číst. To znamená jinak, než jak 

čteme literaturu faktu nebo romány, eposy, bajky, poesii či filozofickou 

studii, byť i takové literární druhy v Bibli nacházíme. 

Proto máme v tuto chvíli šanci prožít, že patříme k milionům lidí na světě, 

kteří se dnes tísní v kostelech, chrámech a v modlitebnách a naslouchají 

Ježíšovu evangeliu. Možná si jen povzdechneme, že nás tu není víc, že Ježíš 

u nás tak moc nepřitahuje pozornost. 

My však jsme tady a máme své více méně vznešené motivy, o nichž víme 

jen my sami. Možná jsme jako kafarnaumští, kteří nepřišli z pouhé zvyk-

losti. Prožili jsme s Ježíšem osobní zkušenosti i zázraky a je nám v jeho 

přítomnosti dobře. Navíc Ježíš je „náš domácí“. Když totiž i dnes navštívíte 

Kafarnaum, čeká vás před vykopávkami nápis: Capharnaum The Town Of 

Jesus. Víme totiž, že se tam Ježíš z Nazaretu přestěhoval (Mt 4,13). I my ale 

můžeme směle říci, že se Ježíš nastěhoval do našich křesťanských manžel-

ství, rodin, domovů, bytů a církví, neboť kde se shromáždí dva nebo tři 

v jeho jménu, on je uprostřed nich (Mt 18,20). 

Takže je fajn, že jsme tady, chceme slyšet Ježíšovo slovo, ale všimněme 

si, že Marek vůbec nezaznamenal, o čem Ježíš kázal! Samozřejmě bychom 

mohli obecně říci, že o Božím království, které se přiblížilo, že se naplnil 

čas, aby všichni činili pokání a věřili evangeliu (srov. Mk 1,15). Jenomže 
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nevíme a posluchači si to patrně také nezapamatovali, tedy určitě ne ani 

apoštol Petr, který podle tradice Markovi diktoval evangelium. Ono se totiž 

ukázalo, že důležitější bylo, co se tam odehrálo, a následná diskuse.

Což si zkuste, milí smíchovští, představit tak, že kazatel ještě nedořekl 

připravené kázání, načež někdo vtrhne do modlitebny, všechny vyruší ze 

soustředěného naslouchání, změní téma, a právě to přehlušilo všechno, 

co doposud zaznělo. Ono je totiž nakonec skutečně důležitější, co Ježíš 

říká osobně každému z nás, než jsou i ty nejskvělejší biblické výklady, 

přesné exegetické homilie s obecnou platností a nádherná kázání třeba 

Jana Zlatoústého. 

Proto se podívejme na čtyři odvážlivce, kteří věřili i za svého kamaráda 

a milovali ho tak, že kvůli němu zdemolovali střechu modlitebny. Třeba se 

v nich poznáme a stane se zázrak.           

Č T Y Ř I  L I D É  P Ř I Š L I  S  V Í R O U

Tu k němu přišli s ochrnutým; čtyři ho nesli.

Je normální, že přicházíme do shromáždění s různým očekáváním a s růz-

nou touhou. Každý z nás je jiný, každý máme své starosti, trápení, nemoci, 

radosti a touhy. Občas se ale stane, že nás někdo překvapí, že se necho-

vá slušně, standardně a spořádaně křesťansky, jak se očekává a sluší na 

vzorné církevníky při bohoslužbách. 

V Kafarnaum bylo tak narváno, že se ti nejpotřebnější k Ježíšovi nemohli 

dostat. Posluchači Ježíšova slova byli překážkou pro nemohoucího člově-

ka, který nedokázal překonat řekněme vysoký práh církevního prostředí 

a sborové subkultury. Měl však přátele, kteří na nějakou tu církevní konfor-

mitu nehleděli a neřešili, že po jejich probourání střechy zůstane v kostele 

poněkud velký nepořádek. U nás jen občas vyrušují děti a je dobře, že dávají 

o sobě vědět… 

Prokopali střechu a spustili nemocného k Ježíšovým nohám. Něco na 

způsob, jak popisuje Charles Monroe Sheldon ve své knize V jeho šlépějích. 

Neznámý nemocný muž přišel vprostřed kázání rovnou před kazatelnu 

a všechny nadobro vyrušil z klidu na velmi dlouhou dobu. Nepřišel s vírou, 

jen s otázkou, co znamená chodit v Ježíšových stopách – a stal se zázrak, 

nastalo ve sboru probuzení?

S vírou k Ježíšovi nepřišel ani onen ochrnutý z evangelia. Vlastně vůbec 

nepřišel, nemohl chodit (a možná už ani věřit!), byl k Ježíšovým nohám 

spuštěn svými přáteli. Načež jsme četli: Když Ježíš viděl jejich víru, řekl 

ochrnutému: „Synu, odpouštějí se ti hříchy.“   

Což katolický teolog z tübingenské university Meinrad Limbeck komentuje 

slovy: „Ježíš říká každému, kdo je ochromen vinou, že mu Bůh odpouští – 

bez jakéhokoli předpokladu, a dokonce i tehdy, když se už osobně nemůže 

vzchopit k víře.“ Věřili jiní, on ne, a přece jsou mu odpuštěny hříchy! 

A přece byl následně uzdraven…  

Neponechejme tento div a zázrak bez povšimnutí. Jako ho nenechali bez 

povšimnutí tehdejší znalci Bible, kteří to měli opravdu dobře teologicky 

srovnané, věděli dobře, že hříchy odpouští jenom Bůh!  
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J E N O M  B Ů H  O D P O U Š T Í  H Ř Í C H Y

Co to ten člověk říká? Rouhá se! Kdo jiný může odpouštět hříchy než Bůh?

Jak jsme si řekli, Bible je duchovní literatura, a tak ji máme číst. Vede nás 

k tomu, že dokonce a překvapivě i Ježíšovi kritici dovedli a dovedou uhodit 

hřebíček na hlavičku. Vede nás k tomu, jak je dobře, když nás Ježíšovo slovo 

a jeho mocné činy nenechají lhostejnými. Vede nás k tomu, jak je užitečné, 

když o Ježíšovi přemýšlíme a pere se to v nás. 

Učitelé zákona ve svém srdci rozvažovali… Marek užil nám povědomého 

řeckého slova dialogidzomenoi – přemýšleli, rozmlouvali, vedli vnitřní 

dialog. To nám není neznámé, neboť často se nám stává, že máme v hlavě 

postavičku, se kterou v duchu rozmlouváme. On je to sice vnitřní monolog, 

ale my si v něm něco řešíme s jinými lidmi nebo i s Ježíšem samotným.

Co to ten člověk říká? Rouhá se! Kdo jiný může odpouštět hříchy než Bůh? 

Neřekli to nahlas, ale mysleli si to. A měli vlastně pravdu, protože skutečně 

jenom Bůh může odpouštět hříchy, akorát jim v tom nějak neseděl Ježíš. 

A  zřejmě jim ani nesedělo, jak „jednoduše“ ten Ježíš hříchy odpouští, 

odpuštění dává a zvěstuje!

Kdo ví, jestli i my nemáme nyní v hlavě Ježíše, se kterým vnitřně polemizu-

jeme. Tak snadno odpouštět hříchy? A ještě k tomu člověku, který neřekl jedi-

né slovíčko pokání a o jehož víře se dalo s úspěchem pochybovat? Odpouštět 

hříchy někomu, koho svou vírou před Ježíšem zastupují čtyři odvážlivci, co se 

doslova probourali jako nezvaní hosté do kostela?   

Na všechny tyto teologické otázky, které si kladli učitelé Zákona a které 

možná napadají nás, Ježíš odpověděl otázkou a zázrakem: Je snadnější říci 

ochrnutému: ‚Odpouštějí se ti hříchy,‘ anebo říci: ‚Vstaň, vezmi své lože 

a choď?‘ Načež ochrnutého uzdravil. Což by nás mělo uvést ve stejný úžas, 

jaký pojal kafarnaumské. Oni žasli nad chromým, který chodil, my bychom 

mohli žasnout nad velikým zázrakem odpuštění našich neřešitelných 

hříchů a vin, které nás ochromují, protože to skutečně není jen tak!   

Z Á V Ě R 

Něco takového jsme ještě nikdy neviděli.

Lidé jsou odjakživa žádostiví vidět mimořádné zázraky, divy a znamení. 

Jenomže zkušenost, a především Písmo svaté (Bible) nám dosvědčuje, že 

na zázracích víra nedokáže stát a nevydrží. Zázrak zaujme, něco vyřeší, na-

dchne srdce i duši, rozhorlí, ale jen na čas, většinou krátký čas, než se zase 

dostaví nesnáze života.

V Kafarnaum Ježíš udělal mnoho mocných činů, ale nikam to nevedlo. Na 

adresu jeho obyvatel čteme u Matouše až děsivé Ježíšovo slovo: A ty, Kafar-

naum, budeš snad vyvýšeno až do nebe? Až do propasti klesneš! Neboť kdyby 

se byly v Sodomě udály takové mocné skutky jako u vás, stála by podnes. Ale 

pravím vám: Zemi sodomské bude lehčeji v den soudu nežli tobě. (Mt 11,23n)

Proto se ukazuje, že větší zázrak než uzdravení ochrnutého, malomocného 

či slepého nebo hluchého je odpuštění hříchů a vin. Kdo jsme toto proži-

li, máme šanci, že naše víra v Krista obstojí. Kdo totiž setrvává ve hříchu, 

nepomůže mu železné zdraví ani dlouhověkost. 
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Ale co nás může těšit a strhnout, je inspirující fakt, že kafarnaumští na-

konec všeho chválili Boha. Chvalme ho i my a nepřestaňme. Pomocí 

nám k  tomu může být i překrásná píseň od Georga Friedricha Händela: 

„Vzdávám ti, Bože, chválu svou“.

Amen. 
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Misijní pracovník z USA, 
člen týmu České evangelikální aliance, 
člen Sboru Církve bratrské v Praze 5 

Andrew Funka               Andrew Funka               
2. října2. října Ježíšova královská moc

Marek 4,35-41

Téhož dne večer jim řekl: „Přeplavme se na druhou stranu!“ Opustili 
zástup a odvezli ho lodí, na které byl. A jiné lodi ho doprovázely. 
Tu se strhla velká bouře s vichřicí a vlny se valily na loď, že už byla 
skoro plná. On však na zádi lodi na podušce spal. Učedníci ho probudí 
a řeknou mu: „Mistře, tobě je jedno, že zahyneme?“

Tu vstal, pohrozil větru a řekl moři: „Zmlkni, utiš se!“ I ustal vítr 
a bylo veliké ticho.

Ježíš jim řekl: „Proč jste tak ustrašení? Ještě nemáte víru?“

Zmocnila se jich veliká bázeň a říkali jeden druhému: „Kdo to jen je, 
že ho poslouchá i vítr i moře?“



26 27

va a království, aby ho uctívali všichni lidé různých národností a jazyků. Jeho 

vladařská moc je moc věčná, která nepomine, a jeho království nebude zničeno.

Tento Syn člověka má nějakým způsobem stejnou pravomoc a sílu jako 

Věkovitý, jediný a nejvyšší Bůh. Syn člověka porazil tato stvoření a vytvořil 

nové, věčné království plné spravedlnosti. Takže když Ježíš sám o  sobě 

říká, že je Syn člověka, a také dokáže poroučet moři, aby utichlo, a ono pos-

lechne… Kdo je potom Ježíš?

Nyní si myslím, že jsme připraveni se vrátit k úryvku pro dnešní kázání 

a znova jej přečíst. Možná s novým a hlubším pochopením toho, co se nám 

Marek a Ježíš snaží sdělit (čtení Marek 4,35-41).

K D O  J E  J E Ž Í Š ?

Marek nám prozrazuje, kdo je Ježíš, tím, že ukáže, jak Ježíš jedná. Po-

jďme si představit, že jsme velmi nábožensky dbalý Žid, který zachovává 

tradice a zná všechna písma svého lidu, takže byste se nemuseli podívat 

do Žalmů nebo do Daniele, jak jsme museli my dneska. Znali byste Žalmy 

nazpaměť a  měli byste alespoň povědomí o tom, co je v Danielových 

snech. Boha znáte opravdu dobře, je svatá, nejvyšší bytost a stvořitel 

Země. A najednou vás napadne, že ten svatý Izraele, Bůh Abrahama, Izá-

ka a Jákoba je možná člověk, který je právě s vámi na lodi. To by bylo 

opravdu děsivé zjištění.

Jednu věc bych chtěl podotknout. V dnešní době existují lidé, kteří tvrdí, 

že Bible ve skutečnosti neříká, že Ježíš je Bůh .Tak doufám, že je z našeho 

biblického zkoumání pochopitelné, že takovéto tvrzení je prostě mylné. 

Několik let zpátky se vysílal televizní pořad Utajený šéf. Nemám tušení, 

jestli jej stále vysílají. Celá myšlenka pořadu spočívala v tom, že ge-

nerální ředitel velké společnosti předstíral, že je novým zaměstnancem 

ve své firmě. Takto přestrojený pracoval po boku svých zaměstnanců asi 

týden nebo dva. Ostatní zaměstnanci vůbec netušili, že tento člověk je 

ve skutečnosti jejich ředitelem. Cílem pořadu bylo, aby generální ředitel 

mohl zažít a vidět, co normálně nemohl, a tak získat nějakou jinou pers-

pektivu, které změny zavést pro lepší fungování firmy. Někdy se stalo, že 

zaměstnanci začali podezřívat svého nového kolegu, který věděl podivně 

mnoho o tom, jak by měly věci ve firmě fungovat. Samozřejmě na konci 

bylo vždycky velké odhalení, když se ukázalo, že nováček je vlastně ge-

nerální ředitel.

Abychom dneska pochopili úplný dopad toho „velkého odhalení“ z Mar-

kova evangelia, musíme pro ně nejdříve přichystat půdu. Musíme se vrátit 

k rukopisům, které nazýváme Starý Zákon. Já jsem přinutil pár „dobrovol-

níků“, aby nám přečetli některé Žalmy: Žalm 65,1-8; Žalm 89,8-9; Žalm 

93, Žalm 107,23-30

K D O  J E  T E N ,  K D O  M Á  S Í L U  N E B O  P R A V O M O C  U T I Š I T  M O Ř E ?

Bůh. K těmto textům máme ještě jeden související text z Daniele, kapito-

la sedm. V této kapitole prorok Daniel, který žil v babylonském exilu, má 

znepokojující vidění, které začíná slovy: „Hle, čtyři nebeské větry roz-

bouřily Velké moře.“ Pak z moře vystoupila podivná stvoření a způsobi-

la velikou pohromu, ale potom Daniel vidí něco velice zajímavého: Viděl 

jsem v nočním vidění, hle, s nebeskými oblaky přicházel jakoby Syn člověka; 

došel až k Věkovitému, přivedli ho k němu. A byla mu dána vladařská moc, slá-
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Marek nám to, že Ježíš je Bůh, říká zcela jasně - pokud si vezmeme něja-

kou dobu na to, abychom pochopili, jakým způsobem Marek toto tvrzení 

formuluje.

Z Á L E Ž Í  N A  T O M ,  J E S T L I  J E  J E Ž Í Š  B Ů H ?

Nicméně nás tento myšlenkový pochod dovede k důležité otázce. Proč 

vlastně záleží na tom, jestli je Ježíš Bůh? Mohu tedy dokázat, že Bible tvrdí, 

že Ježíš je Bůh, ale… No a co? 

Tohle je velmi důležitá otázka. Je spojená s tím, co nám Bible chce říct 

o tom, kdo je Bůh, kdo jsme my a proč se nám zdají naše životy a svět tak 

poničené… A co Bůh dělá pro to, aby to všechno napravil.

Ježíšova královská moc je síla zjevená ve vidění proroka Daniela. On je 

vtělený Bůh, Syn člověka. Ten, kdo dokáže ustavením nové smlouvy přinést 

mír a spravedlnost.

Ježíšova oběť na kříži ustavila novou smlouvu. V ní vyřešil problemati-

ku hříchu a také překonal smrt. Pamatujme si, hřích nejsou jen naše zlé 

skutky. Je to podmínka, za níž existujeme, něco jako vleklá nemoc. Hřích je 

(pravděpodobně) důvodem, proč zažíváme fyzickou smrt. Hřích je příčina 

toho, proč se občas nachytáme, jak děláme různé špatné věci. Slovní spo-

jení „páchat hříchy“ znamená, že buď děláme zlé skutky, nebo neděláme ty 

správné. Konání zlých skutků je příznakem choroby, nikoliv chorobou sa-

motnou. Pro nás lidská stvoření je nemožné vyřešit problematiku hříchu, 

protože právě ten nás odděluje od Boha. 

Naše jediná naděje spočívá v Božím zásahu. Jen Bůh může utišit hříšnou 

bouři a to je přesně to, co Marek říká. Můžete číst dál, abyste pochopili celý 

obrázek. Vtělený Bůh, Ježíš, Syn Boží, který na sebe vzal hřích a zlomil jeho 

moc na kříži. Jak vlastně můžeme vědět, že Ježíšova smrt na kříži zlomila 

moc hříchu? Protože Ježíš nezůstal mrtvý. Nejen že se vrátil do života, Ježíš 

porazil smrt (protože je věčný Bůh) a vymanil nás z moci hříchu. Umožnil 

nám novou cestu životem díky nové smlouvě s Bohem.

J A K  N A  T O  M Ů Ž E M E  Z A R E A G O V A T  M Y ?

Máme dvě možnosti. První možnost: všechno tohle je mýtus, legenda a lež. 

Každý přece ví, že je nemožné, aby někdo vstal z mrtvých. Ježíš, pokud exi-

stoval, byl možná dobrým učitelem náboženství, ale jeho existence nemá 

nic společného se záležitostmi dnešního světa. To je jedna možná reakce. 

Bible samotná tuto možnost zmiňuje:

Není-li zmrtvýchvstání, pak nebyl vzkříšen ani Kristus. A jestliže Kristus nebyl 

vzkříšen, pak je naše zvěst klamná, a klamná je i vaše víra, a my jsme odhale-

ni jako lživí svědkové o Bohu: dosvědčili jsme, že Bůh vzkřísil Krista, ale on jej 

nevzkřísil, není-li vzkříšení z mrtvých. Neboť není-li vzkříšení z mrtvých, nebyl 

vzkříšen ani Kristus. Nebyl-li však Kristus vzkříšen, je vaše víra marná, ještě jste 

ve svých hříších, a jsou ztraceni i ti, kteří zesnuli v Kristu. Máme-li naději v Kris-

tu jen pro tento život, jsme nejubožejší ze všech lidí! ( 1. Korintským 15,13-19)

Druhá možnost: Ježíš je Bůh a jeho život, smrt a zmrtvýchvstání nám dává 

možnost nového života. Nový život plný víry, naděje a lásky, o kterém Ježíš 

učil a sám jej také názorně žil. Máme možnost poznat reálnou tvář hříchu 

a díky Duchu svatému jej překonat. Můžeme být upřímní a zásadoví lidé, 
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kteří říkají pravdu a straní se lži. Mohou z nás být lidé, kteří odpouštějí, 

protože nám Bůh odpustil na kříži. Zvládneme mít odvahu postavit se za 

to, co je správné. I když se náš život bude nacházet v šílené bouři, my víme, 

že Ježíš je v naší lodi. (A kdo je Ježíš?)

Vás, co tu dnes jste nebo se díváte živě na přenos a uvědomili jste si, že 

Ježíš je ta odpověď, kterou hledáte – vás povzbuzuji, abyste s ním mluvili. 

Můžete říci například tohle:

Ježíši, uvědomuji si, že jsem uvízl v hříchu. Ale slyšel jsem, že ty jsi odpověď 

na tento problém.  Prosím, odpusť mi, že si myslím, že to všechno je výmysl, že 

jdu cestou Smrti místo Života. Ukaž mi, prosím, jak mám žít jako jeden z tvých 

učedníků. Naplň mě, Duchu Svatý, abych mohl být člověkem víry, naděje a lásky.  

Amen.

Kázání zaznělo v angličtině, pro účely sborníku ho zařazujeme v překladu.
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Kazatel Sboru Církve bratrské v Praze 5, 
hudebník a učitel

Pavel Bischof               Pavel Bischof               
9. října9. října Náboženská poskvrna

Marek 7,1-23

Shromáždili se k němu farizeové a někteří ze zákoníků, kteří přišli 
z Jeruzaléma. Uviděli některé z jeho učedníků, jak jedí znesvěcujícíma, 
to jest neomytýma rukama. (Farizeové totiž a všichni židé se drží 
tradice otců a nejedí, dokud si k zápěstí neomyjí ruce. A po návratu 
z trhu nejedí, dokud se neočistí. A je ještě mnoho jiných tradic, kterých 
se drží: ponořování pohárů, džbánů a měděných mis.)

Farizeové a zákoníci se ho zeptali: „Proč se tvoji učedníci neřídí podle 
tradice otců a jedí znesvěcujícíma rukama?“

Řekl jim: „Dobře prorokoval Izaiáš o vás pokrytcích, jak je psáno: 
‚Tento lid ctí mě rty, ale srdce jejich je daleko ode mne; marná je 
zbožnost, kterou mne ctí, učíce naukám, jež jsou jen příkazy lidskými.‘ 
Opustili jste přikázání Boží a držíte se lidské tradice.“ A ještě řekl: 
„Jak dovedně rušíte Boží přikázání, abyste zachovali svou tradici! 
Vždyť Mojžíš řekl: ‚Cti svého otce i svou matku‘ a ‚kdo zlořečí otci nebo 
matce, ať je potrestán smrtí.‘ Vy však učíte: Řekne-li někdo otci nebo 
matce: ‚To, čím jsem ti zavázán pomoci, je korbán (to jest dar Bohu),‘ 
již podle vás nemusí pro otce nebo matku nic udělat; tak rušíte Boží 
slovo svou tradicí, kterou pěstujete. A takových podobných věcí činíte 
mnoho.“

Když znovu svolal zástup, řekl jim: „Slyšte mě všichni a rozumějte: 
Nic, co zvenčí vchází do člověka, nemůže ho znesvětit; ale co z člověka 
vychází, to jej znesvěcuje.“ Kdo má uši k slyšení, slyš!

Když opustil zástup a vešel do domu, ptali se ho jeho učedníci na to 
podobenství.
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Řekl jim: „Tak i vy jste nechápaví? Nerozumíte, že nic, co zvenčí 
vchází do člověka, nemůže ho znesvětit, poněvadž mu nevchází do 
srdce, ale do břicha a jde do hnoje?“ Tak prohlásil všechny pokrmy 
za čisté. A řekl: „Co vychází z člověka, to ho znesvěcuje. Z nitra totiž, 
z lidského srdce, vycházejí zlé myšlenky, smilství, loupeže, vraždy, 
cizoložství, chamtivost, zlovolnost, lest, bezuzdnost, závistivý pohled, 
urážky, nadutost, opovážlivost. Všecko toto zlé vychází z nitra 
a znesvěcuje člověka.“

P O S K V R N A

Text, který jsme právě četli, obsahuje celkem 13x slovo, které má něco 

společného se špínou, nebo naopak s očišťováním od špíny. Nadpis máme 

tedy zvolen správně – poskvrna. Slovo poskvrna si nemusíme složitě 

vysvětlovat. Synonyma pro toto slovo jsou: špína, kaz, závada, poškození, 

znečištění … Koupili jsme si nový koberec, a už jsme na něj stihli vylít čaj. 

Skvrna – poskvrna vzniká velmi rychle, většinou nechtěně.

Co je to ale náboženská poskvrna? Tušíme, že to má něco společného s námi 

lidmi. Může se poskvrnit, umazat člověk? No jéje. Kdybychom se nemyli, to 

by to tu vypadalo. Můžeme si dávat sebelepší pozor, když se týden nebudeme 

mýt, všichni okolo nás to poznají. Zvlášť si dáváme záležet, když jdeme 

třeba na koncert nebo do nedělního shromáždění na bohoslužby, to se vy-

mydlíme, oblékneme si hezké šaty, pro jistotu aplikujeme ještě voňavku. 

Náboženská poskvrna je ale ještě trochu něco jiného než tělesná špína. Jde 

o nás a o Boha. Myslím, že nejsrozumitelnějším synonymem pro výraz 

náboženská poskvrna je slovo vina. Pocit provinění před Pánem Bohem. My 

sami nejlépe víme, co u nás není v pořádku. Většinou se za to stydíme i sami 

před sebou. A také se to snažíme všelijak zakrýt. Pocit viny ale zůstává.

Na otázku, jak se zbavit viny, se snaží najít odpověď nejedno náboženství. 

Na Malostranském nábřeží stojí socha, která se jmenuje Harmonie. Muž se 

sepnutýma rukama a pohledem do dáli má možná znázorňovat, že prob-

lém viny před Bohem již vyřešil... Odpověď na otázku, jak se zbavit viny, 

hledají dokonce i lidé nenáboženští. I oni, přestože v existenci Boha nevěří, 

znají ten pocit nečistoty, nedostatečnosti. Řešili to filozofové už od Plató-

na. Téma se objevuje v literárních dílech, ve filmech.

Máme ale jedno velké literární dílo, které o náboženské poskvrně pojednává 

velmi zevrubně – Bibli. Četli jsme z ní dnes náš text. Z této knihy pro nás 

o vině před Bohem vyplývají 2 zprávy. Dobrá a špatná. Začneme tou špatnou.

Š P A T N Á  Z P R Á V A

Bible skutečně potvrzuje, že náš pocit viny před Bohem je správný. Skutečně 

jsme před Bohem špinaví …. Ř 3,23 všichni zhřešili… Bible nám nemaže 

med kolem pusy. Bible se nám nesnaží namluvit, že se nic nestalo, že na 

zlou minulost máme zapomenout a hledět dopředu ke světlým zítřkům… 

Bible říká, že vinu a její příčinu, hřích, je potřeba vyřešit.

Je tu ale ještě něco závažnějšího, než jen nějaký pocit viny. Skutečnost, 

že jsme zhřešili, nás odděluje od Boha. …všichni zhřešili a jsou daleko od 

Boží slávy… Náboženská poskvrna, nejen že je realitou a týká se všech lidí, 

ale odděluje nás od Boha. Kvůli hříchu vyhnal Pán Bůh Adama s Evou ze 

své svaté přítomnosti. Oddělení od Boha nás může dovést až do stavu, kdy 
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prohlásíme, že žádný Bůh asi tedy není – když ho nevidíme a neslyšíme. 

Není to ale důsledek právě toho oddělení od Boha? Budu ještě znovu ci-

tovat z biblické knihy Římanům: Ř 1,22 Prohlašují se za moudré, ale jsou 

blázni. 23 Slávu nesmrtelného Boha vyměnili za pouhé obrazy smrtelného 

člověka, ptáků, zvěře i plazů. 24 …, 25 … vyměnili Boží pravdu za lež a ctili 

stvoření a sloužili mu raději nežli Stvořiteli, který je požehnaný navěky. 

Špatná zpráva tedy říká, že mezi námi a Bohem je skutečně obrovská díra. 

Náboženská poskvrna, hřích, vina, která odděluje člověka od Boha.

D O B R Á  Z P R Á V A

Bohu to není jedno. Proto v Bibli najdeme i řešení. Návod na to, jak se 

náboženská poskvrna čistí. Náš dnešní text spíše říká, jak se nečistí, ale 

díky tomu snadno domyslíme, jak se čistí.

Četli jsme o tom, jak Farizeové a znalci Bible byli v šoku z toho, že učední-

ci Pána Ježíše si před jídlem nemyjí ruce. Také bych byl v šoku. Řádí tu přeci 

ten koronavirus a oni si neumyjí ruce, ani když přijdou z obchodu :-) Pozor 

ale, toto není text o tělesné hygieně. Nenechme se zmást našimi dnešními 

znalostmi o bakteriích a virech. Tady se jedná se o náboženský úkon, o přede-

psané rituální očišťování, které mělo zajistit, aby člověk byl čistý před Bohem!

Kde to vzniklo? Původně takovéto očišťování těla skutečně ukládal Moj-

žíšův zákon. A to především kněžím, kteří měli sloužit v chrámu. Než kněz 

vstoupil do chrámu, musel se na veřejnosti umýt a obléci si čisté oblečení. 

Viditelně to mělo znázorňovat, že člověk je před Bohem nečistý a nemůže 

před něj jen tak předstoupit. Bylo to symbolické znázornění lidské nečis-

toty a zároveň Boží svatosti. Kohosi zřejmě napadlo, že když to funguje 

u kněží, pojďme to tak dělat všichni. Třeba pak budeme před Pánem Bohem 

čistší a pocit viny bude menší. 

Jak vadné uvažování. Právě z tohoto způsobu myšlení byl naopak zděšen 

Ježíš. Člověk si našel způsob, o kterém se domnívá, že ho před Bohem zbaví 

nečistoty?!

Pojďme to nyní překlopit do naší doby. Neděláme my něco podobného? 

Nehledáme způsob, jak sami sebe očistit od náboženské poskvrny? I my 

pěstujeme různé tradice. Nepřerostlo něco z našich tradic do polohy, ze 

které je Ježíš zděšen?

• Chození do shromáždění. Není vůbec špatně, ale s myšlenkou, že v tom 

spočívá očištění vin, je zcela mimo. 

• Záleží na tom, co si do kostela vezmu na sebe? Ano, mohu svým oděvem 

vyjadřovat úctu k Pánu Bohu či svým bratřím a sestrám, ale nedělní oděv 

mne nemůže před Bohem učinit čistším.

• Finanční dary, členské příspěvky. Nemohli bychom bez nich jako sbor vů-

bec fungovat. Ale, kupuji si tím u Pána Boha očištění? Jistěže ne. 

• Nějaká ta služba v církvi… hudba, úklid, práce ve staršovstvu, vedení 

besídky, dorostu, mládeže … Budeme Bohu blíž? Odpracujeme si u něj něco 

a on na nás bude pohlížet shovívavěji? Ne.

• Čtení Bible, usilovnější modlitební život, misijní aktivita… atd.

 

Pokud se o čemkoliv začneme domnívat, že nás to k Pánu Bohu přiblíží, 

před ním očistí, jsme jako ti židé, kteří si rituálně myjí ruce před každým 

jídlem i po něm. Dnes budeme slavit památku svaté večeře Páně. Ani tento 

křesťanský rituál nás neočistí.
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Timothy Keller ve své knížce Králův kříž popisuje snahu očistit se sám ně-

jakou „bohulibou“ aktivitou jako snahu očistit se zvenku směrem dovnitř. 

Pán Ježíš to říká vlastně stejně… ta špína je v nás uvnitř a nedostala se tam 

zvenku. Vytéká z nás směrem ven. „Nic, co do člověka vchází zvenku, ho 

nemůže pošpinit. Člověka špiní to, co z něj vychází!“ (v. 15)

Bratři a sestry, milí posluchači, naše náboženská poskvrna, způsobená 

naším hříchem, se nedá očistit žádnou vnější očišťovací procedurou. 

Očištění z venku směrem dovnitř nefunguje. Snažit se být lepší nefunguje. 

Dělat víc náboženských aktivit nefunguje. Timothy Keller píše: Pokud se 

budu vyhýbat závadným filmům, bezbožným aktivitám a špatným lidem, 

pokud se budu modlit, číst si Bibli a opravdu se hodně snažit být dobrý, 

pak Bůh uvidí, že jsem toho hoden, přijde a moje srdce uzdraví. Problém 

je, že tento model nevydrží. Nikdy nebudete mít pocit, že jste dostatečně 

dobří. I když se člověk modlí a ze všech sil se snaží dobře žít, jeho srdce se 

nezmění. Nikdy ho nenaplní láska, radost a pocit bezpečí. Ve skutečnosti 

prožívá větší úzkost, protože nikdy neví, jestli žije tak, jak má...

Jak to tedy udělat? Jak vyřešit naši náboženskou poskvrnu? Ježíš cituje 

z proroka Izajáše: „Tento lid mě ctí svými rty, srdcem je mi však vzdálený.“ 

Jde tedy o uzdravení našeho hříchem nemocného srdce, o přiblížení se 

k Bohu srdcem. To je řešení! Jde o návrat do Boží blízkosti. O smíření se 

s Bohem. Pokud naše srdce nebude uzdraveno, bude z něj dál vytékat ten 

hnis, který Ježíš popisuje takto (od verše 20): „Člověka špiní to, co z něj vy-

chází.  Z nitra lidského srdce vycházejí zlé myšlenky, smilnění, krádeže, vraždy, 

cizoložství, chamtivost, ničemnost, lstivost, nestydatost, závist, urážky, pýcha, 

potrhlost. Všechny tyto zlé věci vycházejí z nitra a špiní člověka.“ 

Dobrá zpráva zní, že Pán Ježíš Kristus vzal naši vinu na sebe. 2. Korintským 

5,21: On toho, který byl bez hříchu, učinil hříchem kvůli nám, abychom 

se my v něm stali Boží spravedlností. Bůh na Ježíše „navlékl“ náš hřích. 

A Ježíš takto obtížen ho donesl na kříž, kde zemřel. To byla cena, kterou 

zaplatil za naši náboženskou poskvrnu. My za ni znovu platit nemusíme, 

vírou přijímáme odpuštění. To je ten proces, návod, který jako jediný může 

očistit naši náboženskou poskvrnu.

Modleme se společně s autorem Žalmu 51: Smiluj se nade mnou, Bože, 

pro milosrdenství svoje, pro své velké slitování zahlaď moje nevěrnosti, moji 

nepravost smyj ze mne dokonale, očisť mě od mého hříchu! Doznávám se ke 

svým nevěrnostem, svůj hřích mám před sebou stále. Proti tobě samému jsem 

zhřešil, spáchal jsem, co je zlé ve tvých očích. A tak se ukážeš spravedlivý v tom, 

co vyřkneš, ryzí ve svém soudu.

Amen
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Kazatel Církve bratrské, 
učitel eklesiologie a misiologie na ETS, 
předseda Sdružení evangelikálních teologů

Pavel Černý               Pavel Černý               
16. října16. října Jak se přiblížit k Bohu?

Marek 7,24-30

Vstal a šel odtud do končin týrských. Vešel do jednoho domu a nechtěl, 
aby o tom někdo věděl. Nemohlo se to však utajit;  hned o něm 
uslyšela jedna žena, jejíž dcerka měla nečistého ducha. Přišla a padla 
mu k nohám; 26 ta žena byla pohanka, rodem Syrofeničanka. Prosila 
ho, aby vyhnal zlého ducha z její dcery.

On jí řekl: „Nech napřed nasytit děti. Neboť se nesluší vzít dětem chléb 
a hodit jej psům.“

Odpověděla mu: „Ovšem, pane, jenže i psi se pod stolem živí z drobtů 
po dětech.“

Pravil jí: „Žes to řekla, jdi, zlý duch vyšel z tvé dcery.“ Když se vrátila 
domů, nalezla dítě ležící na lůžku a zlý duch byl pryč.
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Již jsme si zvykli na moderní komunikační prostředky. Možná jste 

slyšeli, kolik desítek milionů textových zpráv bylo posláno na Vánoce 

a kolik na silvestra. Ubylo poštovních dopisů, ale posílají se miliony tex-

tových zpráv, e-mailů, hojně se užívá mobil a sociální sítě. Dá se velmi 

dobře používat Skype či WhatsApp. Zvykli jsme si i na obrazový přenos 

při použití Zoomu či Meetu. Pro psaní a telefonování jsou různá pravidla 

a konvence. Do kolika hodin večer je za normálních okolností vhodné tele-

fonovat? Jak se připravit, aby sdělené poselství bylo jasné? Jakým tónem 

budeme s kým mluvit? Jinak mluvíme s blízkými přáteli, kteří nás dobře 

znají, a jinak s lidmi, kteří nás neznají, a ještě jinak, když voláme někam na 

úřad. To je komunikace s lidmi. 

Milí přátelé, jak přicházíte k Bohu? Jak navazujete spojení s nebem? Jak 

voláte na svého Pána a Boha? Jaký způsob komunikace používáte? Při-

pravujete se na rozhovor s Pánem Bohem? Vyvíjíte na Pána Boha nátlak? 

Přicházíte v pokoře, nebo v jistém sebevědomí, že přece máte na jeho po-

moc nárok?  

Z Markova evangelia jsme četli oddíl, který mnoho vypovídá o tom, jak se 

blížit k Pánu Bohu, jak s ním komunikovat. Četli jsme, že Ježíš odešel do 

tyrských končin. To znamená, že to byla právě ta významná a mimořádná 

chvíle, kdy opustil území Izraele a jako by nahlédl do „zahraničí“. Bylo to 

na severozápadě hranic tehdejšího Izraele, na území dnešního Libanonu. 

Byla to pohraniční oblast Týru a tam Ježíš přišel do jednoho domu. Čteme, 

že nechtěl, aby o jeho příchodu tamní obyvatelé věděli. Byl zřejmě vyčer-

paný, opustil židovské území a chtěl si odpočinout. Jeho přítomnost se ale 

nepodařilo utajit. O Ježíši uslyšela jedna žena, pohanka, Syrofeničanka 

ze syrské Fénicie – Řekyně. Je zřejmé, že tato žena nemluvila aramejsky 

a novozákonníci z tohoto příběhu usuzují, že Pán Ježíš, jako mnoho Židů, 

mohl mluvit také řecky. Ještě před latinou se v římském impériu mluvilo 

především řecky. Pán Ježíš zde tedy nejspíše rozmlouvá řecky a evangelium 

ukazuje, že porušuje pravidlo tehdejších židů. Jako rabín – Mistr – hovoří 

s ženou. Už to bylo neslýchané. 

Přišla za ním Féničanka – žena, jejíž dcera měla nečistého ducha – byla 

posedlá nějakou závislostí démonského charakteru. Zoufalá maminka 

padla Ježíši k nohám a prosí, aby Ježíš pomohl. Prosila ne jednou, ale opa-

kovaně – text zde používá průběhový čas! Tato žena cítila, že musí prosit, 

že musí mluvit s Ježíšem. Její prosba je naléhavá. Co by rodiče neudělali 

kvůli dítěti? V nebezpečí i ostýchavý člověk udělá všechno, co může. Proto 

vyrušuje Mistra! Pohanka svou přítomností a konverzací v očích některých 

znesvěcuje židovského učitele. 

Ježíš začíná odpovídat a za hranicemi Izraele poví (27): Napřed nech najíst 

děti. Není správné vzít chleba dětem a hodit psům. Kolikrát jsem slyšel 

od někoho povědět, že Pán Ježíš zde byl nejen nezdvořilý, ale přímo dost 

brutální, když prosící ženě odpověděl tímto způsobem: Není správné vzít 

chleba dětem a hodit psům. K tomu je třeba povědět několik poznámek. 

Dnes máme ke psům jiný vztah, než tomu bylo tenkrát. Dnes bývají psi 

v domech jako domácí mazlíčci. Tenkrát se psi živili odpadky na ulicích 

a  bylo jimi opovrhováno. Byla to nečistá zvířata. Říci o někom, že je 

pes, bylo hroznou urážkou. Židé často neuctivě mluvili o pohanech jako 

o psech. Text evangelia zde má přesněji přeložený Studijní překlad. V textu 

je použito slovo kynarioi – a to je zdrobnělina označující štěňata. Zmíněná 

žena byla maminkou. Ježíš ji tímto malým příměrem připomíná tehdej-

ší způsob stolování. V rodinách se nejdříve nají děti a teprve po nich to, 
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co zbyde – zbytky, dostanou štěňata pod stolem. Štěňata nesmějí na stůl, 

nesmějí jíst to, co je připraveno pro děti. 

V Matoušově vyprávění tohoto příběhu ještě zazní: Byl jsem poslán 

jen ke ztraceným ovcím z lidu Izraele. Ježíš měl Izraeli ukázat, že je 

naplněním biblických zaslíbení, že je naplněním chrámu. V této době je 

služba zaměřena na Izrael. Teprve po svém kříži a vzkříšení Ježíš poví 

svým učedníkům: Jděte ke všem národům. Jeho slova k syrofenické ženě 

nejsou urážkou či projevem židovského nacionalismu. V podstatě jí říká: 

Uvědom si, že je třeba nejdříve dokončit dílo spásy, nejdříve dokončit 

mesiášské dílo uprostřed Izraele, tak jak to bylo zaslíbeno. Proto jdu nej-

prve k Izraeli. Potom, později, bude již evangelium směřovat ke všem 

národům. 

Odpověď maminky posedlého dítěte je úžasným příkladem víry. Žena na 

názorné podobenství odpovídá stejným způsobem. Neurazí se, vstupuje do 

tohoto příběhu – přijímá ho a říká: Ano, Pane, i štěňata pod stolem jedí 

zbytky po dětech. Jinak pověděno, i štěňata mají pod stolem svou stravu. 

Dobře tomuto slovu rozumí ti, co mají malé děti. (Kolik se toho dostane 

pod stůl, když je učíme jíst lžící a později příborem. Někdy by se tam uživilo 

hejno slepic.) 

Žena říká: Pane, já to tak přijímám – nejsem z Izraele, ale v této chvíli 

jsem si přišla pro svůj díl. Maminka nemocného dítěte přijímá, že v této 

fázi dějin spásy nemá ještě jako pohanka místo u stolu, ale Ježíšem pros-

třený stůl je tak bohatý, že tam ještě zbývají drobečky pro ty, kteří přijdou 

odjinud. Žena vstoupila do vyprávěného příběhu, přijala to, že Ježíš přišel 

uskutečnit své dílo uvnitř Izraele, neurazila se, přijala svůj statut. 

Říkám si, kolik z nás by se na jejím místě urazilo. Vždyť to zavání rasis-

mem, segregací, nacionalismem. Vždyť zde není zachována rovnost pro 

všechny. Tato žena si nestěžovala, nešla k ombudsmanovi, neodvolávala se 

k soudu pro lidská práva, nešla demonstrovat do ulic. Nerozčílila se a ne-

začala křičet: Koukej, mám také svou důstojnost, a když nepomůžeš, tak si 

budu stěžovat nebo půjdu jinam...

Tato žena s úctou dál hovoří s Ježíšem, uznává, že Ježíš je židovský Mesiáš 

a že jeho dílo má být vykonáno především uprostřed Izraele. Přijímá, že na 

Ježíšo vu pomoc nemá nárok, ale Ježíšem prostřený stůl je tak bohatý, že může 

jíst i z drobečků pod stolem. Ví, že si to nezaslouží, ale přece prosí a je ochotna 

jíst zbytky. A Ježíš odpovídá: Žes to řekla, jdi, zlý duch vyšel z tvé dcery. To je 

úžasná odpověď! Prosbě ženy vyhověl a její dceru uzdravil. Ona říká, dej mi to, 

co si nezasloužím, na co nemám nárok, ale já tvou pomoc potřebuji. 

Některé komentáře k tomuto místu uvádějí, že žena pochopila záměr 

židovského Mesiáše lépe než samotný Izrael. Měla odvahu a projevila neo-

byčejnou důvěru k Ježíši. Ano, Ježíš svým učedníkům a Izraeli nabízí ta-

kovou hojnost, že to stačí i pro někoho, jako je tato řecky mluvící žena. 

Kolikrát Ježíš vyučoval své učedníky a oni byli tak nechápaví. Tato žena vel-

mi rychle chápe podobenství o dětech a štěňatech a projeví zájem o zbyt-

ky, které zůstanou pod stolem po dětech. Odpoví Ježíšovi jakoby zevnitř 

příběhu a je v Markově evangeliu první, která rozumí tomu, co jí Ježíš říká.  

Reformátor Martin Luther vyjádřil, že ho tento příběh dojímá. Ta žena po-

rozuměla evangeliu – člověk je mnohem zkaženější, než se kdy domníval, 

ale zároveň je Bohem milován a přijímán víc, než se kdy odvažoval doufat. 
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Tato žena nebyla falešně hrdá a pyšná. Neodsekla Ježíšovi: Ty mne tady 

rasově urážíš! Žádný člověk nemá na evangelium nárok, ničím si ho ne-

zaslouží. Evangelium je ale tak úžasné, že i drobky ze stolu stojí za to. 

Říká se, že můžeme dvěma způsoby zabránit, aby se Ježíš stal naším Spa-

sitelem. Jeden způsob spočívá v osobní pýše, v komplexu nadřazenosti nad 

druhé. Myslíme si, že jsme tak dobří a důležití – přece je jasné, že musíme 

od Boha dostat to, co chceme. Druhý způsob je opačný – spočívá v kom-

plexu méněcennosti. Člověk se považuje za tak hrozného, že ho přece Bůh 

nemůže mít rád, a proto mu nemůže pomoct. 

Na začátku jsme si položili otázku: Jak přicházet k Bohu? Jak s ním komu-

nikovat? Nemáme telefon do nebe, nemáme nebeský Skype. Syrofenická 

žena je nám příkladem člověka, který přistoupil k Ježíši směle, až trou-

fale! Přijala výzvu k Boží nekonečné milosti. I dnes je třeba hledat Boží tvář, 

hledat Boží vůli, hledat jeho cestu, přicházet v pokorné modlitbě... Když 

ale odmítáme Boha hledat, odmítáme sáhnout po jeho milosti nebo ji při-

jmout, je to jako bychom říkali, že jsme pro tuto nabídku příliš dobří.

V knize obecných modliteb anglické reformace – slavné The Book of Com-

mon Prayer (Kniha společných modliteb) – jsou tato slova v souvislosti se 

sv. večeří Páně: „Nedomníváme se, že přicházíme k tomuto tvému stolu, 

milosrdný Pane, s důvěrou ve vlastní spravedlnost, ale s důvěrou v tvoji 

mnohonásobnou, velikou milost. Nejsme hodni sesbírat drobky pod tvým 

stolem, ale ty jsi tentýž Pán, jehož vlastností je být milosrdný.“  

Vžijme se dnes do situace syrofenické ženy a vstupme do Ježíšovy blízko-

sti směle, s odvahou, která si nezakládá na právech a politické korektno-

sti. Dejme před Bohem pryč všechnu pýchu, sebespravedlnost, domnělé 

zásluhy. Vstupme do Boží blízkosti se svými potřebami, se svou bázní, 

se svou bolestí, se svými starostmi. Stůl Kristova evangelia je tak bohatý, 

že i drobečky z tohoto stolu jsou požehnáním spásy a závanem Božího 

království lásky a pokoje. Nejsme hodni ani sbírat drobky ze stolu Boží mi-

losti, přesto nás evangelium vyzývá, abychom to dělali a abychom se sytili 

z toho, co Mesiáš pro nás připravil a vybojoval. Pamatujme, že nejsme vy-

loučení z Boží milosti. Když se dostalo na tuto ženu ze syrské Fénicie, jak 

by se nedostalo na nás všechny? Přicházejme v pokoře, ve víře a se smělostí 

ženy, která byla ochotna vzít to, co spadlo z bohatého Mesiášova stolu. 
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Kazatel Sboru Církve bratrské v Praze 5, 
hudebník a učitel

Pavel Bischof               Pavel Bischof               
23. října23. října Král, který jde na kříž

Marek 8,27-38

Ježíš se svými učedníky vyšel do vesnic u Cesareje Filipovy. Cestou se 
učedníků ptal: „Za koho mě lidé pokládají?“

Řekli mu: „Za Jana Křtitele, jiní za Eliáše a někteří za jednoho 
z proroků.“

Zeptal se jich: „A za koho mě pokládáte vy?“ Petr mu odpověděl: 
„Ty jsi Mesiáš.“

I přikázal jim, aby nikomu o něm neříkali.  A začal je učit, že Syn 
člověka musí mnoho trpět, být zavržen od starších, velekněží 
a zákoníků, být zabit a po třech dnech vstát. A mluvil o tom otevřeně. 
Petr si ho vzal stranou a začal ho kárat. On se však obrátil, podíval se 
na učedníky a pokáral Petra: „Jdi mi z cesty, satane; tvé smýšlení není 
z Boha, ale z člověka!“

Zavolal k sobě zástup s učedníky a řekl jim: „Kdo chce jít se mnou, 
zapři sám sebe, vezmi svůj kříž a následuj mne. Neboť kdo by chtěl 
zachránit svůj život, ten o něj přijde; kdo však přijde o život pro mne 
a pro evangelium, zachrání jej. Co prospěje člověku, získá-li celý 
svět, ale ztratí svůj život? Zač by mohl člověk získat zpět svůj život? 
Kdo se stydí za mne a za má slova v tomto zpronevěřilém a hříšném 
pokolení, za toho se bude stydět i Syn člověka, až přijde v slávě svého 
Otce se svatými anděly.“
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Shrňme si to: hluchoněmý nemá o Ježíši mluvit, farizeové nedostanou 

žádné potvrzující znamení o pravosti Ježíše jako Mesiáše, takže o tom 

určitě také nebudou mít zájem mluvit, slepý z Betsaidy má rovněž zakázá-

no mluvit. A v našem dnešním textu to je znovu…

Z A  K O H O  M Ě  P O K L Á D Á T E  V Y ?

Co tomu předcházelo? Nejprve se Ježíš ptá, za koho ho považuje široká 

veřejnost. Odpověď není dobrá. Široká veřejnost si myslí, že Ježíš je novým 

nebo zmrtvýchvstalým Janem Křtitelem nebo Eliášem nebo nějakým jiným 

prorokem. Všechno špatně! Nic z těchto domněnek není pravda! Dnes by-

chom o těchto domněnkách/nepravdách řekli, že to jsou „dezinformace“.

Následuje otázka směrovaná k učedníkům: „A za koho mě pokládáte vy?“ 

Uf. Konečně se někdo trefil! Ježíš je Mesiáš/Kristus. Tak bychom zřejmě 

odpověděli i my. Mesiáš znamená pomazaný, pomazaný znamená Král. Co 

nás ale zaráží, že i na tuto správnou odpověď reaguje Ježíš zákazem: „Ni-

komu to neříkejte!“ Proč? Co se to děje? Cožpak by nebylo dobré, aby se co 

největší množství lidí dozvědělo, že Ježíš není obyčejný člověk, že není ani 

Jan Křtitel, Eliáš? Že se opravdu jedná o zaslíbeného krále, na kterého po 

staletí čekají? Jednu z odpovědí najdeme v našem dnešním textu.

Š P A T N É  P Ř E D S T A V Y

Nenastal ještě čas, není vhodné o tom ještě mluvit, nebylo vše zjeveno! 

Aneb ani Ježíšovi nejbližší ještě nemají ponětí, kým ve skutečnosti Ježíš je. 

Ještě ho plně nepochopili. Ještě není vhodné o něm mluvit, protože infor-

mace není úplná. Byla by to dezinformace! 

J E Ž Í Š O V O  C E S T O V Á N Í  -  N I K O M U  T O  N E Ř Í K E J T E

Minulou neděli jsme zastihli Ježíše na pohanském území severozápadně 

od Galilejského jezera v Týru, kde se „na dálku“ věnoval dceři syrofenické 

ženy. Ve čtvrtek na biblické hodině jsme Ježíše sledovali, jak se obrovským 

obloukem vrací přes území Dekapole ke Galilejskému jezeru a kdesi ces-

tou napravil sluch i řeč hluchoněmého muže. Toto setkání bylo naprosto 

jiné – velice blízké a osobní a je zvláštní, že Ježíš všem, kteří byli účastni, 

i bývalému hluchoněmému nařizuje, aby o tom nikde nemluvili. 

Na další cestě pohanskou a protižidovsky naladěnou krajinou stihl Ježíš, 

podle Marka, ještě nasytit tisíce lidí na poušti, a to pouhými sedmi chle-

bovými plackami. Znovu zbyla obrovská spousta úlomků chleba, kterými 

by se mohly nasytit desítky, možná stovky lidí. Marek nám tak potvrzuje, 

že ona syrofenická žena měla pravdu. Pokud někde prochází Ježíš, byť by to 

byla pohanská krajina, tam je dostatek „drobtů“ pro každého.

Potom Ježíš s učedníky konečně dorazil zpátky ke Galilejskému jezeru, a to 

z jihu. Na loďce se pak z jižního břehu přeplavil asi 15 km na západní břeh, 

kde proběhlo další z vypjatých setkání s místními farizeji. Žádali, aby se 

před nimi prokázal jako Mesiáš nějakým viditelným znamením na nebi. 

Ježíš to však odmítl. V podtextu stojí, že pokud jim nestačí vidět to, co dělá 

mezi lidmi, tak žádné znamení z nebe stejně nepomůže.

Pak se Ježíš znovu plaví (možná prchá před dotěrnými farizeji) a dopluje na 

severní břeh jezera, kde v městečku Betsaida napravuje zrak slepému muži. 

Opět velmi osobně. Zde jsme znovu svědky onoho podivného příkazu, aby 

o tom nikde nemluvili.
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pokud možno skrze nás. Možná tajně sníme o zástupech lidí, kteří se hr-

nou do křesťanských modliteben a kostelů, aby poznali nadpřirozenou moc 

našeho Boha. A my křesťané se blahosklonně budeme usmívat: „Vidíte? My 

jsme vám to říkali… Vy jste nám nevěřili.“

A pokud takto zkresleně o svých představách mluvíme, nešíříme tak tro-

chu o Ježíši dezinformace? Vymýšlíme propracované liturgie, jak by měla 

vypadat křesťanská shromáždění – není to také jen dezinformace?

Ježíš jako Mesiáš ale nepřišel lidmi manipulovat. Nepřišel převzít moc, ale 

ztratit ji. Nepřišel vládnout, ale sloužit. Nepřišel trestat, ale nechat se po-

trestat. Je to úplně jinak, než jak bychom to navrhovali my. A v tom právě 

spočívá jeho vítězství, které nám nevoní.

J D I  Z A  M N O U

Co na to Petrovo přemlouvání, že by se to dalo vymyslet i jinak, říká Ježíš? 

Máme-li před sebou modernější překlad Bible, tak čteme něco jako: „Jdi 

mi z cesty, odejdi ode mne.“ A k tomu to strašné označení: „Satane!“ 

Zní to, jako by Ježíš Petra vyhazoval. Avšak použijeme-li starší kralický 

překlad (případně řecký), pak zde čteme něco jiného: „Jdi za mnou.“ Zní 

to výrazně laskavěji. Něco jako: „Petře, uklidni se, vrať se do řady… za 

mne.“ Chci říci, že Ježíš Petra – ani nikoho jiného – nevyhazuje, nýbrž 

usměrňuje náš člověčí způsob myšlení o Bohu (…tvé smýšlení není 

z Boha, ale z člověka). Naše místo je za Ježíšem, poněvadž nejsme jeho 

pozemští rádci, naše role je být jeho následovníky! Teprve za Ježíšem 

se smíme učit jeho Božskému způsobu myšlení. Teprve když zmlkneme 

a zaposloucháme se do Ježíšových slov a Boží Svatý Duch nám je pomůže 

Teprve tímto dnem (veršem 31) Ježíš začíná učedníky seznamovat s tou 

těžší částí: kdo je Mesiáš a jaký bude další průběh události. Bude to úplně 

jinak, než si všichni představovali.

Jak si takový věřící Žid představoval Mesiáše? Jako mocného, vládnoucího 

krále. Někoho, kdo přijde a napraví všechno, co je ve společnosti špatně, 

vyřeší veškerou nespravedlnost. Představovali si to i politicky, tedy že 

římská okupace bude ukončena, císař svržen. Na jeho místo nastoupí Ježíš 

a všechno bude skvělé.

Také na učedníky zbude trochu slávy, protože u všeho budou osobně 

přítomni. Stanou se Ježíšovými dvořany, prostý lid k nim bude vzhlížet 

jako k těm, kteří v Ježíši rozpoznali pomazaného krále jako první.

J A K  T O  B U D E ?

Skutečný Mesiáš musí mnoho trpět, být zavržen od starších, velekněží 

a zákoníků, být zabit a po třech dnech vstát (v31).  Tohle musel být pro učedníky 

a jejich představy šok! Petr za všechny, a možná trochu i za nás, vyjadřuje své 

rozčarování. Bere si Ježíše stranou a chce mu vysvětlit, že takto to být nemusí.

Přiznejme si poctivě, že i nás někdy napadnou podobné myšlenky: „Proč 

musel jít pomazaný král na kříž? Proč by měl trpět? To přece nedává žádný 

smysl! Určitě by se to dalo vymyslet nějak jinak, trochu důstojněji.“ Člověk 

radí Bohu, jak by co měl dělat.

Možná jsou i naše představy o Ježíši vlastně takovou „dezinformací“. 

Představujeme si, jaké by to bylo, kdyby se v moci a slávě nějak projevil, 
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vyzývá k témuž. Vzdát se sám sebe. Ježíš ale ani v největším ponížení cestou 

na kříž nepřestal být Božím Synem, proto ani my se nemusíme bát o svou 

identitu. Naopak. Najdeme svou pravou identitu „za Kristem“, v Kristu!

Neboť kdo by chtěl zachránit svůj život, ten o něj přijde; kdo však přijde o život 

pro mne a pro evangelium, zachrání jej (v. 35). Život – v řeckém překladu 

je použito slovo „psýché“. Víc než o život ve smyslu pozemský život zde 

jde tedy o naši duši. Naše duše, naše „psýché“ určuje, jací jsme lidé, jak 

se v určitých situacích chováme. A my se chováme dost sobecky. Hledáme 

blaho pro své tělo i duši, jak jen nejlépe umíme. Ježíš toto naše hledání 

blaha hodnotí skepticky…. I kdyby se vám podařilo získat celý svět, svoji 

duši nezachráníte. Možná dokážeme svoji duši nějak šlechtit (podle svých 

představ), ale nemáme šanci ji zachránit! 

Ježíš nás dnes znovu zve k tomu, abychom se vzdali své psýché (sami sebe) 

a pustili ho do svého srdce. Je to těžké, tady se to láme. Je to ale jediná cesta 

k novému životu s Ježíšem.

Amen.

pochopit, pak máme šanci poznat skutečného Mesiáše, a ne postavu 

pokroucenou dezinformacemi našich představ.

N Á S L E D O V Á N Í

Nyní ale máme před sebou závěrečnou, nejtěžší část textu. Ne proto, že 

by text byl nějak nesrozumitelný, ale proto, že na něj je nutné osobně za-

reagovat. 

Dokud je řeč o někom jiném, byť by to bylo sebehroznější, tak to nějak 

dokážeme zpracovat. Akceptujeme, že Ježíš si vybral cestu kříže. Teď se 

ale Ježíš obrací s výzvou na každého z nás: „Kdo chce jít za mnou, ať se 

zřekne sám sebe, vezme svůj kříž a následuje mě.“ Přemýšlejme chvíli, co 

to znamená pro každého z nás: „Kdo chce jít za mnou, ať se zřekne sám 

sebe, vezme svůj kříž a následuje mě.“ Jaký je můj kříž, který mám nést 

(možná odmítám nést)? Bratři a sestry, tady se to láme. Buď Ježíšovu výzvu 

přijmu a vydám se na cestu kříže také, nebo se z toho zase nějak vykroutím. 

Když se vykroutím: Pak se ze mne možná stane něco jako novodobý farize-

us nebo zákoník, který si nikdy nebude jist, kdo je Ježíš. Nebo se ze mne 

stane Ježíšův pseudoučedník = na první pohled Ježíšův sympatizant, ve 

skutečnosti ale sympatizant se svojí mylnou představou o něm. Bez po-

chopení, v čem spočívá Ježíšovo vítězství a kralování. Do konce života budu 

jen v očekávání, kdy se stane něco velkého a mocného. 

Když přijmu svůj kříž: Druhou možností je stát se opravdovým Ježíšovým 

učedníkem. Zlomit svoji pýchu, své ambice… zalézt za Ježíše! Vždyť Ježíš 

se kvůli naší záchraně vzdal své pozice Božího Syna v nebeské slávě. A nás 
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Kazatel Církve bratrské, 
učitel eklesiologie a misiologie na ETS, 
předseda Sdružení evangelikálních teologů

Pavel Černý               Pavel Černý               
30. října30. října Hora proměnění

– záblesky slávy
Marek 9,2-29

Po šesti dnech vzal s sebou Ježíš jen Petra, Jakuba a Jana a vyvedl je 
na vysokou horu, kde byli sami. A byl proměněn před jejich očima. 
Jeho šat byl zářivě bílý, jak by jej žádný bělič na zemi nedovedl vybílit.
Zjevil se jim Eliáš a Mojžíš a rozmlouvali s Ježíšem.

Petr promluvil a řekl Ježíšovi: „Mistře, je dobré, že jsme zde; udělejme 
tři stany, jeden tobě, jeden Mojžíšovi a jeden Eliášovi.“ Nevěděl, co 
by řekl, tak byli zděšeni. Tu přišel oblak a zastínil je a z oblaku se 
ozval hlas: „Toto jest můj milovaný Syn, toho poslouchejte.“ Když 
se pak rychle rozhlédli, neviděli u sebe již nikoho jiného než Ježíše 
samotného.

Když sestupovali s hory, přikázal jim, aby nikomu nevypravovali, 
co viděli, dokud Syn člověka nevstane z mrtvých. To slovo je zaujalo 
a společně rozebírali, co to znamená vstát z mrtvých. A vyptávali se: 
„Proč říkají zákoníci, že napřed musí přijít Eliáš?“ Řekl jim: „Eliáš má 
přijít napřed a obnovit všecko. Jak to však, že je psáno o Synu člověka, 
že má mnoho vytrpět a být v opovržení? Ale pravím vám, že Eliáš již 
přišel a učinili mu, co se jim zlíbilo, jak je to o něm psáno.“

Když přišli k ostatním učedníkům, spatřili kolem nich veliký zástup 
a zákoníky, kteří se s nimi přeli. A celý zástup, jakmile ho uviděl, užasl; 
přibíhali k němu a zdravili ho. Ježíš se jich otázal: „Oč se s nimi přete?“

Jeden člověk ze zástupu odpověděl: „Mistře, přivedl jsem k tobě svého 
syna, který má zlého ducha a nemůže mluvit. Kdekoli se ho zmocní, 
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povalí ho a on má pěnu u úst, skřípe zuby a strne. Požádal jsem tvé 
učedníky, aby ducha vyhnali, ale nedokázali to.“ Odpověděl jim: 
„Pokolení nevěřící, jak dlouho ještě budu s vámi? Jak dlouho vás mám 
ještě snášet? Přiveďte ho ke mně!“

I přivedli ho k němu. Když ten duch Ježíše spatřil, hned chlapce 
zkroutil křečí; padl na zem, svíjel se a měl pěnu u úst. Ježíš se zeptal 
jeho otce: „Od kdy to má?“ Odpověděl: „Od dětství. A často jej zlý duch 
srazil, dokonce do ohně i do vody, aby ho zahubil. Ale můžeš-li, slituj 
se nad námi a pomoz nám.“

Ježíš mu řekl: „Můžeš-li! Všechno je možné tomu, kdo věří.“ Chlapcův 
otec rychle vykřikl: „Věřím, pomoz mé nedověře!“

Když Ježíš viděl, že se sbíhá zástup, pohrozil nečistému duchu: 
„Duchu němý a hluchý, já ti nařizuji, vyjdi z něho a nikdy už do něho 
nevcházej!“ Duch vykřikl, silně jím zalomcoval a vyšel; chlapec zůstal 
jako mrtvý, takže mnozí říkali, že umřel. Ale Ježíš ho vzal za ruku, 
pozvedl ho a on vstal.

Když vešel do domu a jeho učedníci s ním byli sami, ptali se ho: „Proč 
jsme ho nemohli vyhnat my?“ Řekl jim: „Takový duch nemůže vyjít 
jinak než modlitbou a postem.“

V první části Markova evangelia nalézáme odpověď na otázku, kým Ježíš 

je. Texty z různých stran podtrhují, že Ježíš je Bůh i člověk zároveň 

a že je také Králem. Je naším odpuštěním, naší mocí i velkou láskou. 

Ve druhé části evangelia všechno směřuje k velikonočním svátkům, ke 

slavení svátků pesach – hodu beránka. Nyní z různých pohledů vystupuje 

do popředí téma kříže. Proč vůbec byl kříž nutný? Co bylo křížem dosaže-

no? Ježíšovi učedníci, jako lidé své doby, čekali, že Ježíšova cesta bude 

kulminovat a On brzy usedne na davidovský trůn. Už byli v  pokušení, 

že si budou rozdělovat ministerská křesla – a řešili, kdo bude sedět po 

Ježíšově pravici a kdo po levici. A zatím Pán mluví stále častěji o kříži, 

o oběti, o tom, že musí zemřít. Bylo to stále těžší a těžší. Ježíš na sebe bere 

kříž a  jeho učedníci mají také vzít své kříže. Někdy se hovoří o tom, že 

v Ježíšově životě se střídají Theologia gloriae a Theologia crucis – teolo-

gie slávy a teologie kříže. V životě Pána Ježíše se skutečně střídají chvíle 

slávy, ale také chvíle nesení těžkého kříže. V životech jeho učedníků to 

je podobné. Však i my ve svém životě prožíváme chvíle slávy a jindy zase 

chvíle nesení kříže, a tedy bolesti a utrpení.

Oddíl o hoře proměnění o tom zjevně mluví. Začněme ale knihou Exodus, 

kde o mnoho století dříve Bůh sestoupil na horu Sinaj také v oblaku. Bylo 

to mimořádné Boží zjevení při předání Zákona. Lidé, když viděli horu Si-

naj zahalenou do oblaku a viděli, že Hospodin sestupuje za Mojžíšem do 

stanu setkávání, tak povstávali a klaněli se. Mojžíš chtěl vidět Boží tvář, 

ale to mu nebylo umožněno, protože plnou svatost v Boží tváři by člověk 

neunesl a zemřel by. Bylo mu umožněno vidět Boha jakoby zezadu – vidět 

jeho záda, když přecházel kolem. Mojžíš tak mohl zahlédnout něco z Boží 

slávy. Není divu, že po sestupu z hory, z místa Boží velikosti a slávy, Moj-

žíšova tvář zářila (Ex 34,29-35).
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V dnešní části Markova evangelia je nám představena jiná hora – hora, které 

se říká hora proměnění. Po šesti dnech služby Ježíš vyjde s Petrem, Jakubem 

a Janem na tuto horu. Tam jsou svědky mimořádného zjevení – Ježíš se před 

nimi proměnil a mohli zahlédnout jeho slávu. Ježíšovy šaty září oslnivou 

bělostí. Takovou bělostí, podtrhuje Marek, že žádný bělič na zemi by ji ne-

dovedl vytvořit. Tímto popisem je vyjádřena mimořádnost tohoto zjevení. 

Učedníci na chvíli zahlédli něco z Ježíšovy slávy. Tuto mimořádnou chvíli do-

plní ještě zjevení velkých postav starozákonní doby – Mojžíše a Eliáše. Je to 

jakési opakování Sinaje společně s přítomností Mojžíše a zahalujícího mraku. 

Mojžíšovi kdysi zářila tvář, ale postupně bledla. Bylo to odražené světlo Boží 

slávy. Mojžíš zrcadlil Boží slávu, jako měsíc odráží světlo slunce. Od doby 

Mojžíšovy je zde však něco zásadně jiného. Nyní je zde Ježíš – Mesiáš a ten 

jen neodráží světlo. Ježíš sám je světlem! Není to odraz, ale světlo Boží slávy 

z něj vyzařuje. Ježíš zjevuje Boží slávu ve své vtělené podobě. 

Můžeme si povšimnout ještě jednoho rozdílu. Mojžíš nesměl vidět Boží tvář, 

protože by zemřel. Učedníci Petr, Jakub a Jan jsou na hoře proměnění, Ježíš se 

jim zjevuje ve své slávě, vidí jeho tvář a oni neumírají. Mojžíšovi Pán Bůh řekl 

na rovinu, že ho žádný člověk nemůže spatřit a zůstat naživu. Proč? Mezi Bo-

hem a člověkem je veliká propast. Hříšný člověk nemůže vidět svatého Boha. 

Viditelná přítomnost Boží svatosti by nás lidi zničila. Ale na hoře proměnění 

učedníci vidí Ježíšovu slávu, Ježíš je proměněn před jejich očima. Myslím, 

že učedníky musela naplnit hrůza a domnívali se, že okamžitě zemřou. Petr 

dost zmateně navrhuje vystavění tří stánků – Ježíšovi, Mojžíšovi a Eliášovi. 

Patrně chtěl postavením stánků zajistit nějaký mezistupeň, odkázat Ježí-

šovu slávu do určitých mezí... možná chtěl tímto způsobem zachránit sebe 

a ostatní, aby Ježíšovo zjevení bylo vymezeno postavením tří svatostánků. 

Když to vysloví, z nitra zjevené Boží slávy zazní: Toto je můj milovaný Syn, 

toho poslouchejte. Učedníci nezemřeli, zjevení zmizí a už zase vidí jen svého 

Spasitele jako pozemského Ježíše. Mojžíš zmizel, Eliáš zmizel, Boží sláva 

se rozplynula. Zůstává s nimi ale Ježíš jako spojnice s Boží slávou. Ježíš je 

chrám, Ježíš je svatostánek, Ježíš je oběť i nejvyšší kněz. 

Učedníci nezemřeli, Boží sláva sestoupila, a když byli s Kristem, tak je za-

halila a viděli bíle zářící roucho Ježíše. Učedníci byli v Ježíšově přítomnosti 

do Boží slávy přijati. Byli svědky nebeské scény. Viděli Ježíšovu slávu. Mohli 

chvíli uctívat velkého a vítězného Krista. 

Myslím, že často i my hledáme chvíli uctívání, chvíli Boží slávy. Někdo 

prožívá Boží slávu a uctívá Ježíše v písních, v hudbě, v různých druzích 

umění, ale také třeba v krásném manželství, v rodinném životě, jiný v bo-

hoslužbě, v modlitbě... C. S. Lewis říká, že všichni ve svém životě toužíme 

po chvílích slávy, krásy, uctívání. Je v nás touha být na druhé straně dveří, 

které vidíme jen zvenčí. A knihy Bible často hovoří o tom, že jednou budeme 

za těmi dveřmi, dostaneme se dovnitř a budeme prožívat velkou slávu, ra-

dost a naplnění. 

Uctívat, prožívat Boží slávu, to je něco víc než věřit. Učedníci věřili Pánu 

Ježíši. Však Petr předtím vyznal: Ty jsi Kristus Syn Boha živého. Nyní je ale 

obklopila Boží přítomnost. Okusili to, po čem vlastně člověk touží – viděli 

tvář svého Pána a prožili jeho objetí. 

Co je čeká potom? Čeká je opět životní realita. Čtěte ve svých Biblích dál: 

Učedníci sestoupí z hory proměnění a koho tam potkají? Potkají rodinu se 

synem, který má zlého ducha. Chlapec se kroutí v křečích, padá na zem, 

svíjí se a má pěnu u úst...  To byl skok, z hory proměnění do reality tohoto 
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světa. Obrovská sláva, Ježíšovo bílé roucho, oslňující bílá záře. Majestát-

ní postavy Mojžíše a Eliáše a najednou těžká duchovní posedlost chlapce, 

se kterým se setkávají hned po sestupu z hory. Proměnění bylo zábleskem 

Ježíšova vzkříšení. Byl to pohled do slávy, byla to zkušenost zvláštní Boží 

přítomnosti. Na začátku evangelia se projeví zvláštní zjevení Boží slávy při 

Ježíšově křtu. Také zazní Boží hlas. Toto je můj milý Syn, toho poslouchej-

te. Tam byl Ježíš posílen pro chvíle pokušení na poušti. Na hoře proměnění 

byl posilován pro cestu kříže. 

Pro učedníky byla hora proměnění jakousi ochutnávkou Boží slávy. Neby-

lo to žádné nové učení, žádná nová věrouka, nedostali žádné nové příkazy 

a instrukce. Bylo to zjevení Boží velikosti, které učedníky zastavilo. Bůh se 

jich dotkl, Bůh je objal svou láskou. Hora proměnění je pro Petra, Jakuba 

a Jana zkušeností společného uctívání. I učedníci budou takovou zkušenost 

potřebovat pro to, co je čeká. 

Potřebujeme takové chvíle v nějaké podobě i my? Vždyť i my jsme na 

cestě, v boji, v zápasech, bojujeme s démonskými mocnostmi, které nás 

chtějí svázat, omezit, spoutat, zajmout... Když čteme a vykládáme Písmo, 

můžeme se ujistit o Boží velké lásce k nám. Ale prožít tuto lásku, to je ještě 

další kategorie, další zkušenost. Prožít, že jsem Božím milovaným dítětem. 

Proč mají někteří rádi např. večery chval? Protože tam v písních ch-

val a  v  modlitbách je možné prožít malou horu proměnění. Z Boží mi-

losti člověk na chvíli může zahlédnout oslaveného Ježíše, na chvíli vidět 

Boží slávu. Potřebujeme to! Vždyť později nás zase čeká boj a potkáme se 

s rafinovanými útoky satana na integritu našeho života a uvidíme projevy 

zla a hříchu kolem sebe. Ze shromáždění přijdeme domů a hned na nás 

budou útočit zprávy o strašné válce, kterou Rusko vede proti Ukrajině, 

a nepředstavitelných krutostech.

Jak dnes prožít horu proměnění? Určitě můžeme jít naproti v pokání. Uzne-

jme svoji hříšnost a potřebu odpuštění. Hledejme v modlitbě a ve chvá lách 

Boží tvář. Někdy taková hora proměnění může přijít z Boží milosti i docela 

nečekaně. A vždy, když ucítíte Boží objetí, tak se vaše nitro rozzáří. Bu-

dete více připraveni na to, co vás čeká. Hora proměnění není útěk! Ano, 

nemá cenu tam stavět stánky. Na hoře proměnění ještě nemůžeme zůstat. 

Za chvíli po mimořádném zážitku zase potkáte nepříjemného šéfa v práci, 

naštvaného souseda nebo nějakou formu zla a nespravedlnosti v politice, 

něco se nám nepovede v církvi, jindy se setkáme s těžkou nemocí, nebo 

dokonce smrtí. Proto, abychom unesli své kříže, potřebujeme mít své hory 

proměnění a prožívat chvíle slávy. Potřebujeme vidět Boží velikost a moc. 

Někdy to prožijeme ve společenství mezi věřícími, v bohoslužbě, jindy 

o samotě v modlitbě, v písni a zase jindy to může být ve ztišení, v přírodě... 

Vyjít ráno ven a vidět krajinu zalitou vycházejícím sluncem. To je nád-

herné, úchvatné, ale je to ještě jen stín slávy, která svítí na Kristově tváři. 

Zahlédnout Ježíšovu slávu, to velmi posiluje a buduje! Z Božího slova se 

učíme, že je důležité lépe rozumět Božímu slovu. Je velmi povzbudivé, když 

to může být doplněno chvílí, kdy prožijeme něco z Boží ohromující veliko-

sti a slávy. Hora proměnění posílí i nás.

Právě v uplynulém týdnu zemřel v Americe jeden z největších znalců NZ prof. 

Gordon Fee. Podle něj apoštol Pavel nedefinoval křesťana jako toho, kdo věří 

určitým věcem o Kristu. Podle něj apoštol považoval za křesťana toho, kdo 

chodí – žije – v Duchu svatém. To jistě znamená zahlédnout Ježíšovu slávu! 
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Kazatel Církve bratrské, učitel religionistiky na HTF UK, 
šéfredaktor religionistického časopisu DINGIR, 
zakladatel Společnosti pro studium sekt a nových 
náboženských směrů

Zdeněk VojtíšekZdeněk Vojtíšek                              
6. listopadu6. listopadu Nebezpečná past

Marek 10,17-27

Když se vydával na cestu, přiběhl k němu nějaký člověk a poklekl před 
ním a ptal se ho: „Mistře dobrý, co mám dělat, abych měl podíl na 
věčném životě?“

Ježíš mu řekl: „Proč mi říkáš dobrý? Nikdo není dobrý, jedině Bůh. 
Přikázání znáš: Nezabiješ, nezcizoložíš, nebudeš krást, nevydáš křivé 
svědectví, nebudeš podvádět, cti svého otce i svou matku!“ On mu na 
to řekl: „Mistře, to všecko jsem dodržoval od svého mládí.“

Ježíš na něj s láskou pohleděl a řekl: „Jedno ti schází. Jdi, prodej 
všecko, co máš, rozdej chudým a budeš mít poklad v nebi; pak přijď 
a následuj mne!“ On po těch slovech svěsil hlavu a smuten odešel, 
neboť měl mnoho majetku.

Ježíš se rozhlédl po svých učednících a řekl jim: „Jak těžko vejdou do 
Božího království ti, kdo mají bohatství!“ Učedníky ta slova zarazila. 
Ježíš jim ještě jednou řekl: „Dítky, jak těžké je vejít do království 
Božího! Snáze projde velbloud uchem jehly, než aby bohatý vešel do 
Božího království.“

Ještě více se zhrozili a říkali si: „Kdo tedy může být spasen?“ Ježíš na 
ně pohleděl a řekl: „U lidí je to nemožné, ale ne u Boha; vždyť u Boha 
je možné všecko.“
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mladík oslovuje Ježíše Nazaretského slovy „mistře dobrý“. Je dokonce 

tak uctivá, že je to Ježíšovi v první chvíli až podezřelé, a namítá, že ta-

kové oslovení je namístě jen v případě samého Boha. Z krátkého rozho-

voru s  Ježíšem také vyplývá, že mladíkova zbožnost je hluboce mravná 

a snaživá. Důkazem snaživosti je také i jeho otázka: co ještě dalšího mám 

dělat? V čem jiném se ještě mám snažit?

Mladíkova zbožnost je aktivní, uctivá, mravná a snaživá a celkově jistě 

úžasná a vzorná. Přiběhl s otázkou, která se pravděpodobně týkala jeho 

bohatství: co dobrého má udělat, a tedy kolik ze svého bohatství má rozdá-

vat, aby měl podíl na zbožném životě. Zdá se, že to je běžná otázka, kterou 

tehdy řešili rabíni a další moudří lidé té doby: jak velké mají být almužny 

těch, kdo jsou bohatí?

V Z O R N Ý  Č L O V Ě K

Ježíš Nazaretský má tedy před sebou člověka, který je z náboženského hledis-

ka vzorný: je především velmi zbožný a na druhém místě velmi požehnaný. 

Je totiž bohatý, a protože je mladý, bohatství pravděpodobně zdědil; není to 

tedy nepoctivý svévolník, jeden z těch, jimž proroci ohlašovali soud. Naopak, 

měl podle měřítek tehdejší doby všechny přednosti: jeho život byl zbožný 

a požehnaný. Není divu, že na něj Ježíš pohleděl s láskou. Takové vybavení 

do života si sympatie jistě zaslouží. Virtuosové obvykle mají náš obdiv a také 

štědré nakládání s majetkem je nám sympatické.

Pokud bychom ještě chvíli zůstali u Weberovy metafory, tak tedy ten, kdo 

chce být například houslovým virtuosem, musí být zajisté velmi aktivní, 

cílevědomý a snaživý, musí hodně cvičit, a být tedy ukázněný. Ale ukazuje 

Jeden ze zakladatelů sociologie Max Weber použil před více než stem 

let ve svých spisech metaforický výraz „náboženský virtuos“. So-

ciologové a psychologové pak tuto vtipnou hudební metaforu rozvinuli 

o další označení lidí podle způsobu jejich zbožnosti. Vedle „náboženských 

virtuosů“, jejichž způsob zbožnosti je velmi angažovaný a jde do hloubky 

jejich osobnosti, se tak ujalo označení „náboženští konzumenti“. Podobně 

jako ti, kdo nehrají na žádný hudební nástroj, ale mají rádi hudbu a vy-

hledávají její zdroje, se toto označení používá pro ty, kdo sedí v kostelních 

lavicích proto, že si život bez těchto lavic nedovedou představit, nebo třeba 

proto, že je tam před lety posadili jejich rodiče. Náboženské konzument-

ství má dnes také podobu návštěvy léčitele kosmickou energií na základě 

doporučení kamarádem, anebo kurs mindfulness, pořádaný korporátem. 

– A zajisté existují i „nábožensky amuzikální“ lidé, tedy takoví, kterým 

náboženské statky nic neříkají, podobně jako někomu nic neříká hudba, 

a kteří slyší – obrazně řečeno –„zpěv nebeských chórů“ jen při zvláštních 

příležitostech, obvykle když se dotknou hranice života a smrti nebo při 

jiných vrcholných zážitcích.

Na Maxe Webera a na jeho metaforu si vzpomenu vždy, když čtu nebo 

slyším evangelijní příběh o bohatém mládenci. Bohatý mládenec je totiž 

typickým náboženským virtuosem. Jeho příběh jsme dnes slyšeli třikrát, 

protože každé evangelium podává příběh s trochu jinými důrazy a ukazuje 

ho v trochu jiném světle.

Tři evangelia poskytují velmi plastický obraz osobnosti s virtuosní 

zbožností. Tato zbožnost by na základě popisu bohatého mladíka měla 

nejméně čtyři charakteristiky. Jeho zbožnost je velmi aktivní a akční, což 

se dozvídáme z onoho „přiběhl“, a je také velmi uctivá, až oddaná, když 
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jak jsou tyto komentáře různé. Komentáře k jiným textům Nového zákona 

se zas tak mnoho jeden od druhého neliší, ale komentáře k  tomuto tex-

tu ano. Některé chválí bohatého mladíka a jiné ho odsuzují, ještě jiné pak 

odsuzují samo bohatství. Někteří zdůrazňují, že pro reformátora církve 

Petra Valdese nebo pro svatého Františka z Assisi se tento příběh stal pod-

nětem, aby všechen majetek rozdali a všeho se vzdali. Jiní zdůrazňují, že 

nejde o samo bohatství, ale o vztah k bohatství. Že nejde o peníze samy, 

ale o „lásku k penězům“, řečeno slovy apoštola Pavla. – Mám za to, že ne-

jistota v tom, co nám má tento text vlastně říci, je způsobena tím, že Ježíš 

Nazaretský se v tomto příběhu obrací překvapivě proti tomu, co je dobré, 

zbožné a požehnané. Nehoruje proti špatným vlastnostem, jakými jsou le-

nost, závist, pokrytectví a podobně, ale mluví o tom dobrém. Ukazuje, že 

nebezpečí není jen v tom špatném, ale že pasti se skrývají i v tom dobrém, 

ba v tom nejlepším.

A to nás právě mate podobně, jako byli zmateni jeho učedníci. V evangeliích 

máme napsáno, že Ježíšova slova učedníky zarazila, že se zhrozili nebo že 

byli zděšeni. Nezhrozili se kvůli otázce bohatství, v této věci by na tom na-

opak byli velmi dobře, protože udělali to, co bohatý mládenec neudělal – 

opustili vše a šli za Ježíšem. Byli zděšeni spíš proto, že se kácely pilíře jejich 

pohledu na svět: zhrozili se, protože Ježíš zpochybnil jejich ideál zbožnosti 

a jejich ideál požehnání. A když byly tyto ideály pokáceny, nezbývalo jim 

než se ptát: kdo tedy může být spasen? Kdo může být spasen, když ani vir-

tuosní zbožnost a velké požehnání ono spasení nezaručují?

A když se učedníci takto zhrozili, dochází Ježíš k pointě tohoto příběhu: 

zbožnost i požehnání, které zůstavají „u lidí“, se mohou stát pastí: opravdu 

dospělá je orientace na to, co je „u Boha“; orientace nikoli na to, jaký jsem 

se, že virtuozita má také své problematické stránky: houslový a kterýkoli 

jiný virtuos musí být zaměřen na výkon, a docela logicky a často se stává 

obětí perfekcionismu, když není nikdy sám se sebou spokojen, a může ztra-

tit spontaneitu a radost z hudby. Jeho zacházení s hudbou může nakonec být 

zaměřeno spíš na něj samého než na hudbu: jde o jeho výkon, jeho snažení, 

jeho kázeň, jeho úspěch. Hudba se může stát spíš nástrojem jeho sebe–us-

kutečňování, než aby sama uspokojovala, těšila a poskytovala radost. 

Ježíš Nazaretský vidí zbožnost a požehnání bohatého mladíka, ale nevidí 

jenom to, co je obdivuhodné a úžasné, ale vidí zároveň i nebezpečí, která 

z virtuosity pocházejí: vidí mladíkovu nedospělost a dětinskost. Mladíkovi 

něco podstatného schází, říká Ježíš. Podle jiného evangelia Ježíš mluví 

o  dokonalosti. Ovšem výraz „teleios“ neznamená „dokonalý“ ve smys-

lu „bezchybný“, ale doslova přeloženo je to „účelný“, naplňující účel 

svého bytí. Jedná se tedy o význam, jemuž by bylo snad nejbližší naše slo-

vo „celistvý“ nebo snad „dospělý“. A to mladíkovi chybí. Všechno v jeho 

zbožnosti je zaměřeno jakoby dovnitř, k němu samému. Při vší virtuozitě 

je tato zbožnost vlastně sobecká, zaměřená na sebe, na vlastní výkon. 

Možná i s těmi almužnami mu jde více o znamení jeho vlastní zbožnosti 

než o ty chudé. A tento bohatý mládenec nedospěje dříve, než se vzdá těch 

svých housliček, té své hračky, v tomto případě svého bohatství. To ovšem 

mladík odmítá, na to ještě nemá, odchází smuten a Ježíš odhaluje, že se i to 

úžasné, úžasná zbožnost a úžasné požehnání mohou stát pastí.

C O  J E  Š P A T N Ě ?

O tom, že jsem byl pozván ke kázání na tento text, vím mnoho měsíců. 

A mnoho měsíců jsem o něm přemýšlel a četl komentáře. Překvapilo mě, 
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v Brazílii. Evangelikální zbožnost nás také jednostranně vychyluje: posilu-

je v nás Martu proti Marii; dělá z nás aktivistické Marty, zatímco usebrané, 

ztišené, kontemplativní Marie se nacházejí v evangelikálních sborech jen 

těžko. Vztah nás evangelikálů k Bohu se projevuje aktivní službou, což je 

zajisté správné a užitečné, ale přece jen jednostranné. Obvykle nám – stej-

ně jako mladíkovi v příběhu – něco schází, třeba právě ono Mariino tiché 

meditativní sezení u Ježíšových nohou.

Pastí se může stát i naše typická snaživost, protože se ve svém ducho-

vním životě málokdy cítíme dobře: stále máme nějaký dluh, stále ži-

jeme s vědomím, že se málo modlíme, málo čteme Písmo, málo chodíme 

do shromáždění a na biblické hodiny, málo sloužíme. A snaživost někdy 

přerůstá v perfekcionismus, v neukojitelnou snahu o bezchybnost, ve které 

nic není takové, aby to nemohlo být ještě lepší, a ve které si stále nepři-

padáme dost zbožní, dost výkonní a dost dobří. Obrazně řečeno: stále se 

spolu s bohatým mládencem ptáme, co dobrého bych ještě měl vykonat, 

abych byl konečně dost dobrý? A to může být až patologické.

Také snaha o vituositu je jistě chvályhodná, ale jejím vedlejším produk-

tem je zaměření na výkon. Zdá se mi, že jsme příliš soustředění na sebe, na 

své křesťanské chování a jednání, že jsme často úzkostní, zda dosahujeme 

toho standardu, který jsme vyčetli z Bible, přejali od rodičů nebo jímž jsme 

nasákli v círvi. Zdá se mi, že v naší církvi a i v ostatních evangelikálních 

církvích se hodně mluví o Boží milosti, ale ve skutečnosti – obávám se – 

je naše zbožnost hodně orientovaná na dodržování pravidel, a tedy spíš 

skutkařská a zákonická. A že nás ve spontaneitě a radostném křesťanství 

předhánějí jiní, kteří se tolik netrápí sebou samými a přirozeně se vztahují 

k Bohu jako ke svému nebeskému Otci.

a co mám, jak jsem mravný, snaživý a obětavý a jak mi Bůh požehnal, ale na 

to, jaký je Bůh: jenom on je dobrý, abychom se vrátili ke slovu na začátku 

tohoto příběhu. Nikoli lidé a jejich virtuosita, ale jenom Bůh je dobrý.

I  N A Š E  Z B O Ž N O S T  M Ů Ž E  B Ý T  P A S T Í

A teď je, mojí milí, na místě, abychom se zastavili my. Jsem přesvědčen, 

že tento text je o nás. Tady v sále je nás mnoho bohatých mladíků, i když 

ne všichni jsme doslova mladí nebo doslova bohatí. Virtuosní zbožnost je 

nám v našem sboru a v naší církvi vlastní. Virtuosní zbožnost je skutečnou 

DNA naší církve i celého evangelikálního křesťanství. Jsme velmi aktivní, 

sloužíme Pánu, jsme snaživí, pečliví, metodičtí a vytrvalí. A to nese úspěch: 

evangelikalismus má misijní úspěch téměř všude ve světě. Je to výborný typ 

zbožnosti, a ještě z ní vyplývá dokonce i materiální požehnání. Snaživost, 

ukázněnost a pečlivost evangelikálů přináší i materiální požehnání. Není 

náhodou, že katoličtí imigranti z Mexika se ve Spojených státech stavějí 

materiálně na nohy současně s tím, jak se stávají evangelikály, ani že ve 

Střední a Jižní Americe bohatne střední třída, která současně s pře chodem 

do jiného společenského postavení přechází od katolicismu k  evange-

likalismu. Ano, zbožnost Církve bratrské a evangelikalismus vůbec jsou 

úžasnými formami zbožnosti. Ale navzdory tomu, anebo právě proto nám 

stejně jako bohatému mládenci hrozí past.

Jsem pyšný na všechny evangelikální aktivisty, kteří v nesčetných chari-

tativních, misijních nebo vzdělávacích spolcích slouží druhým lidem, 

a tím tvoří a podporují občanskou společnost. Ale aktivismus evangelikálů 

je právě tak ochoten usilovně pracovat ve prospěch politických populistů 

a potenciálních diktátorů – jako v současnosti ve Spojených státech nebo 
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Je otázka, zda se nám to může povést. Ježíšovi učedníci to všechno slyšeli 

a snad i dobře pochopili, a přesto byli stále orientováni na sebe. Hned se 

například ptali: co z toho budeme mít, když jsme všechno opustili? Jestliže 

to takto dopadalo u učedníků, je tedy i u nás na místě spíš skepse. Ale právě 

ta k dospělosti patří: k tomu být teleios, být celistvým a dospělým, patří 

skepse i nad vlastní zbožností i nad vším, co je u nás, „u lidí“, a tedy tím 

větší ponoření do toho, co je „u Boha“, tím větší ponoření do Boží milosti. 

Neboť „u lidí“ je to nemožné, ale „u Boha je to možné“. 

Možná stejně jako já odcházíte často ze shromáždění s tím, co všechno 

ještě neděláte nebo jací ještě nejste, a s předsevzetími něco se sebou dělat. 

Zvlášť když – jako dnes – obnovujeme při slavnosti Pánovy večeře novou 

smlouvu. Odcházíme s pocitem, že musíme dělat víc, že musíme víc cvičit, 

abychom byli ještě lepší virtuosové. Odcházíme obtíženi mělbychy, kteří se 

nám v kontaktu s našimi blízkými snadno proměňují na mělbysy. – Moc 

bych si přál, abychom dnes odcházeli s vědomím, že toho můžeme dělat 

naopak míň. Možná by ta Pánova večeře nemusela být pro nás závazkem 

a slibem, že se polepšíme, ale spíš radostnou zkušeností bezpodmínečného 

přijetí. Možná by bylo dobré povolit opratě a nechat svou aktivitu, snaži-

vost nebo svůj smysl pro mravnost běžet víc na volno. Víc důvěřovat Bohu 

a víc věřit i sobě. Možná, že by bylo lepší se méně soustředit na svoje výkony 

a na to další, co je u nás u lidí, ale více hledět na to, co je u Boha. To „u lidí“ 

totiž stej ně nakonec zůstává jen „u lidí“, kdežto u Boha je možné všechno. 

Protože – jak napsal apoštol Pavel Titovi – v tom se „ukázala … dobrota … 

našeho … Boha, [že] nás zachránil ne pro spravedlivé skutky, které my jsme 

konali, nýbrž ze svého slitování; zachránil nás obmytím, jímž jsme se znovu 

zrodili k novému životu skrze Ducha svatého.“ V tom je totiž naděje také pro 

bohaté mládence a další náboženské virtuosy. Amen.

Pastí se může stát i naše mravní virtuosita. Máme rádi moralistická kázání, 

protože nás ubezpečují, jak je dobré, že jsme mravní zásady dodržovali už od 

svého mládí. Dávají nám pocit nadřazenosti nad světem, který – jak říkáme 

– ve zlém leží. Naše virtuosní morálka plodí množství mělbychů, tedy povin-

ností, které bych měl plnit a splnit, a také úzkostí, že nejsem dost dobrý, málo 

toho dělám a podobně. A z těchto mělbychů, které nás dokáží velice potrápit, 

se navíc zákonitě stávají i mělbysové, protože ve svém moralistickém pohledu 

také dobře víme, jakou morálku by měl mít ten druhý. Náš život otravují tedy 

nejen mělbychové, ale i mělbysové, a to je zdrojem nenaplněných očekávání, 

nekonečných dohadování, a dokonce rozporů, nesnází, ano, i rozdělení. Také 

moralismus a štěpení jsou pro nás evangelikály velice typické.

Pastí se může stát i naše vzornost. Naše svatouškovství je lidem kolem nás 

někdy až protivné a může i těžce postihnout naše děti, které jsou manipu-

lovány do modelu vzorné křesťanské rodiny. – Pastí se samozřejmě může 

stát i bohatství tak, jak se o tom hovoří na několika místech evangelií. Ano, 

všechno to dobré a požehnané, všechna virtuosita a požehnání nás, bo-

hatých mládenců, se může stát pastí.

M I L O S T

Jak se můžeme těmto pastem vyhnout? Snad jenom tak, jak to v souvislo-

sti s bohatým mladíkem říkal svým učedníkům Ježíš: orientací na to, co je 

„u Boha“, tedy na Boží milost, nezávislou na člověku. Nezávislou nejen na 

naší hříšnosti, ale i na tom nejlepším a nejúžasnějším, jako je jeho hluboká 

zbožnost a viditelné požehnání. Řešení pro nás, náboženské virtuosy, je 

dát stranou nejen to, v čem selháváme, ale i to, v čem jsme dobří. Dát to 

stranou, a otevřít tím dveře pro Boží milost.
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Kazatel Sboru Církve bratrské v Praze 5,
hudebník a učitel

Pavel BischofPavel Bischof                              
13. listopadu13. listopadu Výkupné

Marek 10,45

Vždyť ani Syn člověka nepřišel, aby si dal sloužit, ale aby sloužil a dal 
svůj život jako výkupné za mnohé.“

První předpověď utrpení: A začal je učit, že Syn člověka musí mnoho 
trpět, být zavržen od starších, velekněží a zákoníků, být zabit a po 
třech dnech vstát. (Marek 8, 31)

Druhá předpověď utrpení: Když odtamtud vyšli, procházeli Galileou; 
Ježíš však nechtěl, aby se o tom vědělo, neboť učil své učedníky a říkal 
jim: „Syn člověka je vydáván do rukou lidí a zabijí ho; a až bude zabit, 
po třech dnech vstane.“ Oni však tomu slovu nerozuměli a báli se ho 
zeptat. (Marek 9, 30-32)

Třetí předpověď utrpení: Byli na cestě do Jeruzaléma a Ježíš šel 
před nimi; byli zaraženi a ti, kteří šli za nimi, se báli. Vzal k sobě 
opět svých Dvanáct a začal mluvit o tom, co ho má potkat: „Hle, 
jdeme do Jeruzaléma a Syn člověka bude vydán velekněžím 
a zákoníkům; odsoudí ho na smrt a vydají pohanům, budou se mu 
posmívat, poplivají ho, zbičují a zabijí; a po třech dnech vstane.“ 
(Marek 10,32-34)
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Nedávno jsme s manželkou dokoukali seriál prý natočený podle skutečné 

události. Bývalý policista, který byl ve službě zraněn, musel ukončit 

svoji službu. Měl finanční potíže, a tak dostal nápad, že by se mohl začít 

živit jako profesionální únosce a vymáhat výkupné. Zatáhl do toho i své dva 

syny. Jeho manželka a dcera netušily, že přímo v jejich domě „ubytovává“ 

unesené lidi, kteří přivázáni na lůžku s kápí na hlavě čekali, jestli za ně je-

jich rodina zaplatí výkupné a oni znovu získají svobodu. Nebyli propuštěni 

nikdy, únosci je po zaplacení výkupného zabíjeli…

Dnes budeme hovořit o výkupném. Když se mluví o výkupném, napadne 

nás: 1) Kdo byl unesen? 2) Kdo je únosce? 3) Kdo zaplatí výkupné? 4) Jak 

vysoké je výkupné?

Chci dnes hledat odpovědi na všechny čtyři otázky. V dnešním biblickém 

čtení z Markova evangelia ovšem nic o únosu nebylo. Pouze zmínka 

o  výkup ném byla v posledním verši (45), který jsme četli: …dal svůj ži-

vot jako výkupné za mnohé.“ To znamená, že něco se muselo stát, když je 

potřeba zaplatit výkupné! Něco nedobrého se stalo.

K D O  B Y L  U N E S E N ?

Nebudu to protahovat. Jsme to my. Z dnešního čtení to mohou být také 

učedníci, kteří nevypadají dobře. Jsou zkroušení, když jdou s Ježíšem 

směrem k Jeruzalému. Nebo když vzpomeneme na bohatého mládence, 

který odešel od Ježíše smutný.

Je potřeba dovysvětlit, že když Pán Ježíš chodil tady po zemi v tom 

židovském prostředí, tak výkupným se rozumělo trošičku něco víc než 

dnes. Byla to legální, férová platba za člověka, když se něco stalo. Příklad: 

v knize Exodus najdeme, že výkupné musel zaplatit majitel býka, který 

někoho utrkal k smrti, rodině utrkaného člověka (Ex30,12). Nebo Lv 25 – 

tam se zase píše o tom, že když někdo zchudne a potřebuje se oddlužit, 

tak prodá sám sebe do služby. Byla tam ale možnost, že kdokoliv – tře-

ba z rodiny – mohl přijít, zaplatit výkupné a dotyčného ze služby/otroctví 

vykoupit. Výkupné bylo součástí židovského právního systému.

My ale klidně můžeme zůstat i u obrazu únosu. Někdo byl unesen, tzn. ně-

kdo přišel o svobodu, o svůj život… a pokud to má být napraveno, musí být 

zaplaceno výkupné.

Zmínil jsem učedníky. V našem dnešním čtení vidíme Ježíše kráčet směrem 

k Jeruzalému. Ježíš přesně ví, co ho čeká (zná detaily). Za ním jeho učed-

níci. Jsou to zaražení učedníci a kousek za nimi další skupinka lidí, kteří 

se přímo bojí. Co se těm lidem stalo? Přišli o klid, mají starosti. Ano, sta-

rosti známe. Dokáží člověka pěkně svázat. Můžeme se cítit jako rukojmí 

přivázaní někde okovy k posteli s kápí na hlavě. 

Učedníkům hlavou běží skutečně něco závažného. Je to otázka: Dostanu se do 

nebe? Já? Tuto otázku přinesl bohatý člověk: „Mistře dobrý, co mám dělat, 

abych měl podíl na věčném životě?“ (Mk 10,17). Učedníci se tenkrát zhrozili, 

protože ten člověk byl velice dobrý. Dokázal dodržovat desatero jako málo-

kdo. Proto se zhrozili, když ani ten mládenec tam asi nepřijde, když odchází 

smutný, protože nedokáže splnit poslední Ježíšovu připomínku. 

Takže výkupné potřebuje tento bohatý člověk, Ježíšovi učedníci, které děsí 

stejná otázka, a stejně tak i my. Těmi unesenými jsme i my.
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Otázka „kdo bude spasen“ je nejdůležitější otázka na světě. Důležitější, než 

jak dopadne naše maturita, jestli budu mít práci, nebo nebudu mít práci. 

A  mnoho dalších aktuálních otázek dneška. Čím budeme topit, až dojde 

plyn. Jak budeme žít, když se všechno tak zdražuje. Jestli se ta Putinova 

válka nezvrhne v jadernou katastrofu? To jsou jistě důležité otázky. Ale 

jestli budeme, nebo nebudeme mít podíl na věčném životě, je mnohem 

důležitější otázka.

Vidím to tak, že se lišíme pouze v tom, jestli si ten únos z Boží blízkosti 

uvědomujeme, nebo neuvědomujeme. 

1. Můžeme si ho neuvědomovat. Kolik lidí šťastně běhá po světě a žád-

ný podíl na věčném životě neřeší. Sladká nevědomost. Netuší, že jsou 

une seni, že přišli o svobodu.

2. Nebo to můžeme mít jako Petr v osmé kapitole. Když Ježíš poprvé 

mluvil o utrpení a o smrti, tak to odmítá, Ježíše kárá. Nelíbí se mu, 

o čem Ježíš mluví. Kříž ne.

3. Nebo to můžeme mít jako bohatý mládenec z 10. kapitoly nebo smutný 

průvod učedníků. Snažíme se vést lepší život, či dokonce nějak jít za 

Ježíšem, ale nejistota v otázce účasti na věčném životě nás zneklidňu-

je. Typickým znakem tohoto stavu je smutek, zaraženost a strach.

4. Všichni tušíme, že jistě existuje i čtvrtá možnost. Skutečné osvoboze-

ní, skutečné propuštění…

K D O  J E  Ú N O S C E

Únosce je ten Zlý, satan. Ten nás všechny unesl. To je určitě pravda, ale 

ne celá. I my sami na tom máme svůj podíl. Jak to dělá únosce, když chce 

unést dítě? Naláká ho na bonbónek. Ten Zlý láká, nabízí bonbónky a my je 

bereme. Proto na tom máme podíl i my. Těmi bonbónky slovníkem apošto-

la Pavla jsou: 2K 12,20 … vášně, neurvalost, pomluvy, donašečství, nadu-

tost, zmatky. Kol 3,5: …smilstvo, necudnost, vášeň, zlá touha, hrabivost 

… 8 … zlobu, hněv, špatnost, rouhání, pomluvy z vašich úst. To jsou bon-

bónky, které ten Zlý používá k velkému únosu lidí od Boha. Únos, otroc-

tví, ze kterého potřebují mnozí být vykoupeni, má nesmírný rozsah – je to 

hřích, který nás odděluje od Boha. Hřích je ten únosce.

K D O  Z A P L A T Í  V Ý K U P N É

Jasnou odpověď na tuto otázku máme přímo v textu. Ježíš říká sám o sobě, 

že: „… nepřišel, aby si dal sloužit, ale aby sloužil a dal svůj život jako 

výkupné za mnohé.“ Ježíš přišel zaplatit výkupné. O Ježíši, resp. Mesiáši 

= Vykupiteli prorokovali proroci. Na někoho takového židé čekali. Ti nej-

výše postavení i prostí. Teď je tady, v čele průvodu zaražených učedníků, 

je chudý, vypadá jako potulný kazatel bez domova. Tak to úplně nečekali. 

Ježíš jinak vypadá, jinak mluví, nenaplňuje očekávání. Boří propracovaný 

židovský náboženský systém i jejich představy o tom, kdo a za co dostane 

podíl na věčném životě.

Jak tento Ježíš, který vlastně nic nemá, zaplatí výkupné za mnohé? Tím se 

dostáváme k poslední otázce.

J A K  V Y S O K É  B U D E  V Ý K U P N É ?

Penězi zaplaceno nebude… Ježíš se chystá zaplatit sám sebou, svým vlast-

ním životem. Už potřetí se to snaží svým učedníkům nějak vysvětlit. 
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Jak reagovali učedníci poprvé? Ústy Petra to odmítli. Jak reagovali podruhé? 

Nerozuměli tomu a báli se na to Ježíše dál ptát. A tak o tom radši nemluvili, 

ale určitě o tom přemýšleli. Když o tom Ježíš mluví potřetí, a to velmi po-

drobně, možná to začínají trochu chápat. Že jejich Mistr, za kterým kráčí, 

sám bude tím výkupným, jeho smrt. Možná ještě nemají úplně jasno v tom, 

že to výkupné bude zaplaceno i za ně.

Když Ježíš takto systematicky předpovídá svou smrt, se všemi těmi detaily 

o zatčení, plivání atd., je jasné, že se nejedná o žádnou náhodu. Nic se tu 

nikomu nevymklo z rukou. Je to plán, Ježíš přesně ví, co bude. Perfektní 

plán na vykoupení mnohých. Slůvko „mnohých“ je velmi důležité. Není to 

výkupné jen za jednoho člověka…

Stačí ale smrt jednoho Ježíše na vykoupení mnohých? Jaká je cena za život 

člověka? Je obtížné vyčíslit život člověka. Starozákonním pohledem: ho-

loubátko stačit nebude ani beránek ani celé stádo mladých býčků nebude 

stačit. Tak se to dělalo ve Starém Zákoně. Pravidelně nosili oběti za své hříchy. 

V podstatě to je předobraz generálního výkupného, které přinese Ježíš. 

Kdyby Ježíš byl jenom člověkem, na kolik lidí by jeho oběť stačila? Asi jen 

na jednoho. Oko za oko, zub za zub. Výkupné za mnohé bude muset být 

něco speciálního. Ježíš ale nebyl jen člověkem, byl Božím Synem. On byl 

Bůh sám. Takto tomu rozumím, to je zdůvodnění pro můj mozek, abych 

tomu trošku rozuměl. Jsem na tom podobně jako učedníci. My jsme na tom 

podobně. Tomu plánu nerozumíme, podobně jako učedníci. Nechápeme 

proč Pán Bůh, když nás tolik miluje a chce zachránit, proč tam musí být ta 

morbidní záležitost s odsouzením, mučením a smrtí na kříži. Proč jedním 

mávnutím ruky nezahladí naše hříchy. Jsou kazatelé, kteří by nám to umě-

li vysvětlit. Dokázali by to zdůvodnit, aby náš mozek byl spokojený. Mezi 

tyto kazatele řadím i Timothy Kellera – jeho přístupem se budeme zabývat 

na biblické hodině. Já si ale říkám, co prostí lidé bez širokých teologických 

základů? Ti jsou odsouzeni k tomu, že to pro ně není? My si říkáme věřící… 

Není nutné vše do detailu pochopit. Důležité je tomu především uvěřit. Při-

jmout za své, že Ježíšova oběť na kříži, to výkupné, bylo zaplaceno i za mne. 

Mozek nechápe, ale srdce se raduje z nabyté svobody. 

Mluvil jsem o tom, v jaké stádiu jsme ve vztahu k otázce, zda budeme mít 

podíl na věčném životě. Toto je ten poslední, čtvrtý stav. Radost z  toho, 

že jsem svobodný. Když uvěříme, že Ježíš je Vykupitelem a zároveň i Vý-

kupným, můžeme se z toho radovat. Tady končí smutek, zaraženost 

i strach. Víme, že učedníci později skutečně přestali smutnit. Že později, po 

vzkří šení, se radovali, přestože většina z nich skončila na popravišti. 

O  Č E M  J S M E  D N E S  M L U V I L I :

1. Bylo na nás políčeno, my na to skočili a všichni do jednoho jsme une-

seni. Přišli jsme o Boží blízkost a o podíl na věčném životě.

2. Uneslo nás zlo. Nesvádějme to ale jen na Zlo s velkým Z. My sami na 

tom máme podíl. Dáváme prostor nejrůznějším vášním a libůstkám, 

které nás od Boha oddalují.

3. Je tu ale někdo, kdo nás chce znovu osvobodit – Vykupitel. Tím Vyku-

pitelem je Bůh sám.

4. Výkupným je opět On sám. 

Ještě mi dovolte poslední poznámku. „Za mnohé“ znamená, že Bůh má 

skutečně v plánu osvobodit mnoho lidí, ale neznamená to, že všechny. 
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Výkupné za mnohé neznamená za všechny. Jenom ty, kteří Ježíšovo vý-

kupné vztáhnou/přijmou vírou na sebe…. Ti se stanou mnohými. Já věřím, 

že ten bohatý mládenec nakonec vykoupení také přijal. Že ho přijali učed-

níci, to je jasné. Výkupné bylo i za velekněze a zákoníky, kteří Ježíše soudili. 

I za římské vojáky, kteří ho budou popravovat: Lukáš 23, 34 „Otče, odpusť 

jim, vždyť nevědí, co činí.“   

Chci vás pozvat k radosti, ke svobodě. K vyjití z našich vězení. Unesení trpí 

někdy Stockholmským syndromem, chrání své únosce, nechtějí proti nim 

svědčit u soudu. Vyjděme z našich vězení: Iz 61,1 (BKR) Duch Panovníka 

Hospodina jest nade mnou, proto že pomazal mne Hospodin, abych kázal 

evangelium tichým. Poslal mne, abych uvázal rány skroušených srdcem, 

abych vyhlásil jatým svobodu, a vězňům otevření žaláře.

Amen.
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Kazatel Sboru Církve bratrské v Praze 5,
hudebník a učitel

Pavel BischofPavel Bischof                              
20. listopadu20. listopadu Vzkříšení - nový začátek

Marek 16,1-7

Když uplynula sobota, Marie z Magdaly, Marie, matka Jakubova, 
a Salome nakoupily vonné masti, aby ho šly pomazat. Brzy ráno 
prvního dne po sobotě, sotva vyšlo slunce, šly k hrobu. Říkaly si mezi 
sebou: „Kdo nám odvalí kámen od vchodu do hrobu?“

Ale když vzhlédly, viděly, že kámen je odvalen; a byl velmi veliký. 
Vstoupily do hrobu a uviděly mládence, který seděl po pravé straně 
a měl na sobě bílé roucho; i zděsily se.

Řekl jim: „Neděste se! Hledáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl 
ukřižován. Byl vzkříšen, není zde. Hle, místo, kam ho položili. Ale 
jděte, řekněte jeho učedníkům, zvláště Petrovi: ‚Jde před vámi do 
Galileje; tam ho spatříte, jak vám řekl.‘“
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V4: Odvalený velmi veliký kámen… Když šel přivalit, tak jde i odvalit – nic 

zvláštního, kromě toho, že se neví, kdo ten kámen odvalil.

V5: V hrobě nějaký mládenec. Marek opět nevyužívá příležitost, aby napsal 

něco mimořádného. Neuvádí, jestli to byl člověk, který tam měl čekat se 

vzkazem, nebo nebeská bytost.

Teprve ve V6: Mladík říká: Není tady, byl vzkříšen. Toto je vrchol Markova 

evangelia.

V některých rukopisech zde Markovo evangelium skutečně končí. V jiných 

se nalezlo ještě trochu dalšího textu, a tak v našich biblích má tato kapi-

tola celkem 20 veršů. Takto obyčejně Marek podává zprávu o vzkříšení 

Pána Ježíše Krista. A mně se to moc líbí, ta stručnost, rychlý spád děje. Je 

v tom velké napětí. Evangelium má otevřený konec. Co se to tady stalo, co 

to znamená a co bude dál? Pojďme se na to podívat trochu podrobněji.

C O  S E  T A D Y  S T A L O ?

Jen tři ženy se po ukřižování zajímají o Ježíše. Mrtvého Ježíše. Kde jsou 

chlapi? Učedníci? Vždyť tolikrát od Ježíše slyšeli, že třetího dne vstane 

z  mrtvých! Proč tam u toho hrobu netábořili? Nebo tam nezašli alespoň 

ten třetí den, jen tak ze zvědavosti, co kdyby… Proč ženy utratily peníze za 

vonné masti? Jednoduše proto, že v Ježíšovo vzkříšení nevěřily. To je otáz-

ka pro nás: Jak my věříme Ježíšovu slovu? Věříme tomu, co se píše v Bibli? 

Jak kdo slyšíme a jak reagujeme?

Na učedníka ani na ženy se nezlobme. Jejich dosavadní zkušenost byla 

totiž stejná jako naše… Zatím znají jenom umírání a pohřby. Oni navíc žili 

v řecké kultuře, kde se věřilo a hlavně těšilo na posmrtný život. Smrt nebyla 

Byl někdy někdo z vás už svědkem vzkříšení? … Les rukou jsem nečekal. 

Ne, tuto zkušenost nikdo z nás nemá. Máme zkušenost jen s úmrtími 

a s pohřby. Zatím. Měl jsem chuť položit ještě druhou otázku, jestli vzkří-

šení očekáváte, ale nepoložím ji, nechci nikoho uvádět do rozpaků. 

Nemáme osobní zkušenost se vzkříšením, ale čteme o tom v bibli a je to pro 

nás křesťany vrchol evangelia. Evangelista Marek na vzkříšení, na tento 

vrchol svého evangelia, připravoval své čtenáře třináct kapitol. Po třinácti 

kapitolách následuje 14.: Poslední večeře, noc v Getsemane, zatčení, odsou-

zení. 15.: ukřižování, smrt, pohřeb…. Ježíš je mrtev, Král je mrtev. Je konec.

Mesiánských hnutí v té době bylo víc. Všechny zanikly, když zemřela vůdčí 

osobnost. Křesťanství s Ježíšovou popravou neskončilo, proč asi? 

Evangelium podle Marka, ale ani Matouše, Lukáše ani Jana smrtí Ježíše ne-

skončilo. Obvykle to bývá poslední kapitola evangelia, u Jana předposlední. 

Všichni svědčí o Ježíšově vzkříšení. Král byl mrtev, ale opět žije.

S T R U Č N Á  Z P R Á V A

My jsme dnes Markův vrchol evangelia četli a chce se nám říci: „Nic moc.“ 

Jen sedm veršů a ještě k tomu takový nanicovatý obsah. Žádný popis Kris-

tova vzkříšení. Žádné detaily o tom, jak vzkříšení probíhalo… Posuďte sami:

V1: Tři ženy přicházejí k hrobu. Jen tři ženy, které chtějí pomazat mrtvé 

tělo, jak se sluší a patří.

V2: Jako každé ráno vyšlo sluníčko.

V3: Ženy si mezi sebou povídají. To je také zcela normální.
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jsem to já! Dotkněte se mě a přesvědčte se: duch přece nemá maso a kosti; 

jak vidíte, já je mám!“Po těch slovech jim ukázal ruce i nohy. Když stále 

nemohli samou radostí uvěřit a jen se divili, zeptal se jich: „Máte tu něco 

k jídlu?“ Podali mu tedy kus pečené ryby, on si ji vzal a pojedl před nimi. 

Potom jim řekl: „Právě o tomto jsem mluvil, dokud jsem ještě byl s vámi: 

Musí se naplnit všechno, co je o mně psáno v Mojžíšově zákoně, v Pro-

rocích a Žalmech.“ Tehdy jim otevřel mysl, aby porozuměli Písmům. Řekl 

jim: „Tak je psáno – Mesiáš musel trpět a třetího dne vstát z mrtvých. 

(L24,36-40 B21)

Také apoštol Pavel v dopise korintským křesťanům vypisuje jména očitých 

svědků a zmiňuje dalších 500 lidí, kteří se se vzkříšeným Kristem setkali: 

Ukázal se Petrovi, potom Dvanácti. Poté se ukázal více než pěti stům bratří 

najednou; většina z nich je posud na živu, někteří však již zesnuli. Pak se 

ukázal Jakubovi, potom všem apoštolům. Naposledy ze všech se jako nedo-

chůdčeti ukázal i mně. (1. Korintským 15,5-8)

Tohle by apoštol nemohl napsat, kdyby to nebyla pravda. V podstatě to 

je pobídka…. Máš problém věřit, že byl Kristus vzkříšen? Tak se běž ze-

ptat někoho, kdo se s živým Kristem setkal. Je jich víc jak 500. To musela 

být vzrušující doba. Proto ukřižování Krista nebyl konec, ale nový začátek 

obrovského hnutí, kterému dnes říkáme křesťanství. Miliony lidí, včetně 

nás, se ještě dnes hlásí ke křesťanství.

Milí přátelé, bratři a sestry, já se tady nesnažím dokázat, že Ježíš byl 

skutečně vzkříšen. Jen poukázat, že tu máme biblické knihy, které vzni-

kaly v rozmezí pouze několika desítek let v době, kdy ještě bylo možné se 

setkat s očitými svědky. Přestože jsou napsány různými autory, o setkání 

chápána tak tragicky jako dnes. Vzkříšení nebylo žádoucí. Židé v tom také 

neměli úplně jasno. Štěpili se na ty, kteří vzkříšení připouštěli (farizeové 

a esejci), a kteří ho nepřipouštěli (saduceové).

Prvními svědky o tom, že tělo mrtvého Ježíše není v hrobě, jsou jen 

neznámý mladík a ženy. Dnes to pro nás je již nesrozumitelné, ale tehdy 

žena neměla stejná práva jako muž. Nebyla brána za věrohodného svěd-

ka. Neumožňovala to tehdejší legislativa. A tak stojí za to přemýšlet, proč 

Marek ani ostatní evangelisté zprávu o vzkříšení nevylepšili a místo žen 

tam neobsadili muže? Nejspíš proto, že chtěli události popsat tak, jak se 

staly. Nic nepřibarvovat. V tom je dnešní doba jiná. Negativní věci popi-

sujeme negativněji a pozitivní pozitivněji. A přijde nám to zcela normální. 

Stačí nám Markova stručná zpráva o prázdném hrobě a svědectví tří – v té 

době jako svědků nevěrohodných – žen jako základ pro víru ve vzkříšení?

O Č I T Í  S V Ě D C I

V Bibli nemáme jen Markovo stručné evangelium. Na několika místech, 

včetně té delší verze Markova evangelia, se píše, že Ježíš se s učedníky 

i ženami určitou dobu po vzkříšení setkával. Tady teprve je okamžik, kde 

vzniká jejich víra ve vzkříšení. Jsou tu očití svědci, že ten, který zemřel, 

je opět živý. Marek je v tom opět typicky stručný, ale Lukáš nešetří za-

jímavými detaily:

Zatímco o tom mluvili, stanul uprostřed nich Ježíš. „Pokoj vám,“ řekl. 

Oni si ale v hrozném úleku mysleli, že vidí ducha. Řekl jim tedy: „Proč jste 

tak vylekaní? Proč jste na pochybách? Podívejte se na mé ruce a nohy – 
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Krok 2: Jděte! Galilea je asi 120 km od prázdného hrobu na sever. Čtu to tak, 

že setkání se vzkříšeným Kristem bude stát určité úsilí. 120 km netréno-

vaný člověk neujde za jeden den. My jsme na tom dnes vlastně stejně jako 

ty ženy a učedníci. Neměl by nám stačit jen prázdný hrob! Neměla by nám 

stačit ani jakkoli skvělá řeč nadšeného kazatele. Měli bychom sami usilovat 

o setkání s Kristem.

N O V Ý  Z A Č Á T E K

Každý z nás je pozván začít psát pokračování Markova evangelia vlastním 

setkáním s Kristem. A také si o tom povídat s druhými. Bojím se jedné 

věci – že mnoho křesťanů žije jen z dogmatu: „Ježíš byl vzkří šen, hrob 

je prázdný“, ale o setkání s živým Kristem neusilují. Nechci posuzovat/ 

poměřovat kvalitu našeho křesťanství, chci pouze sebe i vás pozvat k se-

tkání s živým Kristem. Spíše tedy k setkávání. Psát pokračování Marko-

va evangelia. Povídat si o našich zkušenostech víry. O našich vítězstvích 

i  prohrách. Jak by to asi dopadlo, kdyby tři ženy nikomu nic neřek-

ly? A  kdyby se učedníci skutečně nevypravili do Galileje? Po nějakém 

křesťanství by dnes nebylo ani stopy.

Kde je vaše Galilea? Kde je moje Galilea? Galilea, to je náš život. Od pondělí 

až do neděle, tam, kde žiješ, kde studuješ, pracuješ, kde se staráš o své děti/

vnoučata… To jsou naše Galileje (ne galeje 🙂). Mnozí si ze života děláme 

galeje už jenom tím, že právě s živým Kristem moc nepočítáme.

Náš život, to je prostor k setkávání Kristem. Nejen v neděli, když se čte 

o vzkří šení třeba z Marka jako dnes. Neděle je v běhu týdne jistě výjimečný 

den, kdy můžeme odpočívat a prožívat Boží blízkost společně ve shromáždění 

se vzkří šeným Kristem hovoří totožně. Může nám to pomoci, abychom 

o věrohodnosti Bible nepochybovali. 

D Ů L E Ž I T O S T  V Z K Ř Í Š E N Í

Ještě jsme si ale nepověděli, proč je pro nás křesťany vzkříšení Pána Ježíše 

tak klíčová událost? Protože v tom spočívá i naše naděje na vzkříšení. Pán 

Ježíš řekl: Já jsem vzkříšení i život. Kdo věří ve mne, i kdyby zemřel, bude 

žít. A každý, kdo žije a věří ve mne, nezemře navěky. (Jan 11,25-26)

Pokud Ježíš nebyl vzkříšen, pak ani my nebudeme vzkříšeni. Naše víra by 

byla marná. Tohle shromáždění by byla jen ztráta času či hezký kulturní 

zážitek. Proto tady ale nejsme. My jsme tu proto, že Ježíš Kristus vstal 

z mrtvých!

My už nemáme možnost setkat s očitým svědkem. Můžeme se ale vrátit 

k tomu stručnému Markovi a znovu si poslechnout, co radí i nám: „Neděste 

se! Hledáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl ukřižován. Byl vzkříšen, 

není zde. Hle, místo, kam ho položili.“ To je vlastně návod. Chceme-li i my 

být ujištěni, že Ježíš byl opravdu vzkříšen, pak začněme Ježíše, toho Naza-

retského, který byl ukřižován, hledat! Jako ty ženy. To je první krok.

V hrobě ne, ten je prázdný. Moje dcera s manželem se vrátila před pár týdny 

z Izraele. Byli se podívat i v prázdném hrobu. Opravdu je prázdný. Tam Ježíše 

nenajdeme. Ale krok číslo 1 je: začít Ježíše hledat. Začít o tom přemýšlet.

Tenkrát v prázdném hrobu ještě zaznělo: Ale jděte, řekněte jeho učedníkům, 

zvláště Petrovi: ‚Jde před vámi do Galileje; tam ho spatříte, jak vám řekl.‘“
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Všechna kázání si můžete poslechnout na https://cbsmichov.cz/kazani/ 

série Tajemství Ježíšovy moci podle Marka

s bratry a sestrami při bohoslužbách… Ale pokud to je jen v neděli, jen když 

mluví kazatel nebo když se zpívá hezká písnička, tak to není v pořádku.

Chci nás všechny pozvat k setkávání s Kristem každý den. Když ráno 

snídám, když sedám do auta, když krmím své dítě. Když na mne řve šéf 

v práci nebo když mne někdo vytočí. Když mne odmítají kamarádi ve škole, 

když jsem zcela sám. Když jsem unavený, když jsem nemocný, když stárnu 

a začínám si to uvědomovat… Tam všude chce být vzkříšený Kristus s námi 

a psát s námi pokračování Markova evangelia. 

Jděme každý do své Galileje a tam se dobře dívejme, sledujme, jak vzkříšený 

Ježíš jedná i v našich životech. Jak řeší neřešitelné, odvaluje nejrůznější 

kameny. A nezapomeňme u toho být mladíky, kteří jsou připraveni druhým 

povědět o Bohu, o Ježíši. Naše svědectví může být podobně jednoduché: 

„Kristus byl vzkříšen, a jestli chceš, tak jdi a taky se s ním setkej.“ 

O  Č E M  D N E S  B Y L A  Ř E Č ?

• 7 veršů z Markova evangelia o prázdném hrobě

• Nejsou tam žádné zázračné detaily ale stručná informace – Ježíš byl 

vzkříšen.

• Pak jsme si hovořili o očitých svědcích. První křesťané se se vzkří-

šeným Kristem setkali. Bylo jich víc než 500. Můžeme společně s Pav-

lem povědět, že naposledy se jako nedochůdčatům ukázal i nám?

• Bez vzkříšeného Krista by naše víra byla marná… A proto i nás posílá 

mládenec, abychom se s Ním setkali také.

• Šli do své Galileje, což jsou naše životy, kde se setkávání s Kristem 

odehrává. Amen.


